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Już niedługo ruszy kolejna inwestycja dro-
gowa w powiecie koszalińskim. Przebudowie 
poddany  zostanie blisko 3–kilometrowy od-
cinek drogi powiatowej nr 3522 Z Parnowo 
– Biesiekierz (II etap). Koszt inwestycji to ok. 
3,5 mln złotych z czego połowę sfinansuje 

Pieniądze od marszałka wspomogą 
przebudowę drogi Parnowo – Biesiekierz

wojewoda w ramach Funduszu Dróg Samo-
rządowych, a drugą połową podzielą się soli-
darnie gmina Biesiekierz i powiat koszaliński. 

Do współfinansowania tej inwestycji przy-
stąpił także marszałek zachodniopomorski, 
który dołożył ponad 93 tys. zł dotacji na mo-

dernizację dróg dojazdowych do gruntów rol-
nych z budżetu województwa z tytułu wyłą-
czenia gruntów rolnych z produkcji rolniczej. 
Wicemarszałek Tomasz Sobieraj odwiedził 
28 maja koszalińskie starostwo, gdzie podpi-
sał umowę w tej sprawie.
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Samorządowe Centrum Kultury w 
Sarbinowie, od początku w swo-
jego istnienia, wspiera  organi-
zację Ogólnopolskiego Konkursu 

Fotografii Dzieci i Młodzieży „Człowiek, 
Świat, Przyroda”, który organizowany 
jest przez Pałac Młodzieży w Koszalinie. 

W tym roku konkurs został przeprowadzo-
ny po raz dziewiętnasty. Mimo obecnego sta-
nu epidemicznego uczestnicy i tym razem 
nie zawiedli. Do oceny konkursowej wpłynęły 
2003 prace od 386 autorów w dwóch katego-
riach: do 15 lat oraz od 16 do 21 lat. Dyrek-
tor SCK w Sarbinowie chcąc docenić starania 
uczestników przyznał dwa wyróżnienia Julii 
Trawickiej z Białej Podlaski za zdjęcie „Lato 
i zima w kropli” oraz Jakubowi Ositek z War-
szawy za fotografię „Flora”. 

Z uwagi na zaistniałą sytuację epide-
miologiczną, w tym roku Pałac Młodzieży 
w Koszalinie serdecznie zapraszamy na ot-
warcie wystawy on-line 10 czerwca 2020 r. 
o godzinie 18 (https://www.facebook.com/
pmkoszalin/).

Dzień Rodzicielstwa zastępczego 
został ustanowiony na  30 maja 
przez  Sejm w  2006 roku. Świę-
to służyć ma przede wszystkim 

zwróceniu uwagi społeczeństwa na  los 
osamotnionych oraz  odrzuconych dzie-
ci. Dodatkowo ma także uhonorować 
wysiłek, jakiego podejmują się na   co 
dzień rodzice zastępczy. Dzięki ich za-
angażowaniu możliwe jest zapewnienie 
młodym ludziom spokojnego dzieciń-
stwa, wykształcenia oraz – co najważ-
niejsze – miłości.

Sytuacja, w której dziecko nie może wycho-
wywać się w domu rodzinnym, jest zawsze 
trudna. Dorośli powinni robić wszystko, by 
dzieciom znajdującym się przecież w wyjątko-
wo trudnej sytuacji, jaką jest umieszczenie w 
pieczy zastępczej, było jak najlepiej. – Rodzin-
na piecza zastępcza jest szansą dla dzieci na 
drugi dom, jeżeli nie mają możliwości miesz-
kania w domu biologicznym. Objęcie opieką, 
troską i miłością dziecka, które z różnych 
przyczyn nie znajduje tego w domu biologicz-
nym, jest wyjątkowo piękną i godną pochwały 
postawą. To wielkie wyzwanie i zobowiązanie, 
które wymaga ogromnej wrażliwości, cierpli-
wości i zrozumienia. Ale to przede wszystkim 
szansa na normalne dzieciństwo i lepszy start 
w przyszłość dla tych doświadczonych już 
przez los dzieci, a dla rodziców zastępczych 
– kolejne dziecko do kochania.

W dobie zagrożenia koronawirusem ciężar 
odpowiedzialności za zapewnienie właści-
wych warunków życia i rozwoju to wielkie 
wyzwanie dla każdego rodzica, a zwłaszcza 
dla RODZICA ZASTĘPCZEGO.

W 100 rodzinach zastępczych w powiecie 
koszalińskim wychowywanych jest około 200 
wychowanków. Te liczby są dynamiczne, po-
nieważ dzieci do pieczy przybywają, ale też 
i powracają do swoich naturalnych rodziców, 
usamodzielniają się. 

Rodzicom zastępczym należą się słowa 
najwyższego uznania i szacunku. To wielcy 
ludzie podejmujący się wielkiego wyzwania: 
wychowania, naprawiania, wzmacniania 
CZŁOWIEKA który jeszcze nie jest dojrzały i 
tak bardzo wymaga wsparcia, zrozumienia, 
pokierowania w odpowiedni sposób, w odpo-
wiednim kierunku.

W tym roku – po raz pierwszy od 2008 
roku nie odbyło się kolorowe święto Rodzin 
Zastępczych RODZINALIA. Miało być wesoło, 

TRUDNIEJSZY NIŻ KIEDYKOLWIEK 
DZIEŃ RODZICIELSTWA ZASTĘPCZEGO

Konkurs fotograficzny rozstrzygnięty

kolorowo... Na drodze stanął wirus, którego 
na to święto nie zapraszaliśmy.

To byłyby już XIV Rodzinalia. Być może 
jeszcze uda się w tym roku spotkać się na 
wspólnym święcie Rodzin Zastępczych w in-
nym terminie?

Sami nie wiemy kiedy, ale na pewno RO-
DZINALIA będą z nami zawsze, choć w tym 
roku nie odbyły się w planowanym termi-
nie.

Wszystkim Rodzinom Dużo wytrwałości 
i mądrości życiowej oraz wiele cierpliwości 
dla swych wychowanków, a wychowankom – 
szybkiego powrotu do własnych, uporządko-
wanych i” naprawionych” rodzin.

Mirosława Zielony
i pracownicy PCPR w Koszalinie

Julia Trawicka „Lato i zima w kropli”. Jakub Ositek „Flora”.
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Coraz popularniejszym narzędziem do przekazywania przesyłek i korespondencji stają się w Polsce paczkomaty. Takie urządzenie zamontowa-
ne zostało właśnie na bocznej ścianie budynku Starostwa Powiatowego w Koszalinie przy ulicy Racławickiej 13. Można z niego korzystać już od 
5 czerwca. Dla mieszkańców powiatu to kolejne ułatwienie w komunikacji z urzędem, umożliwia bowiem przekazywanie i odbiór dokumentów 
przez 24 godziny na dobę, bez konieczności bezpośredniego kontaktu z urzędnikami. 

– To szczególnie ważne w dobie zagrożenia epidemicznego – podkreśla Agnieszka Maślińska, sekretarz powiatu. Informacja o tym jak posłużyć się pacz-
komatem, by załatwić sprawę w urzędzie  dostępna jest na stronach powiatu. Instrukcja korzystania z urządzenia znajduje się również na paczkomacie. 

Na chwilę obecną za pośrednictwem paczkomatu można załatwić 
następujące sprawy z zakresu zadań realizowanych przez:
Wydział Komunikacji i Dróg: 
rejestracja pojazdu:
• sprowadzonego z zagranicy z terytorium UE
• sprowadzonego spoza terytorium UE
• zarejestrowanego na terytorium RP
• zarejestrowanego w Starostwie Powiatowym w Koszalinie
• rejestracja nowego pojazdu
• wydanie wtórnika dowodu rejestracyjnego
• wydanie wtórnika karty pojazdu
wydanie wtórnika tablic rejestracyjnych:
• w przypadku kradzieży
• w przypadku zagubienia
• wymiana dowodu rejestracyjnego 
• zawiadomienie o zbyciu pojazdu 
• wyrejestrowanie pojazdu w przypadku demontażu

Prawa jazdy:
• wydanie prawa jazdy po raz pierwszy 
• wydanie prawa jazdy po rozszerzeniu uprawnień do kierowania pojazdami 
• wtórnik prawa jazdy w przypadku utraty (zagubienia/kradzieży)
• wymiana prawa jazdy w przypadku zniszczenia lub zmiany danych osobowych oraz terminu ważności dokumentu
• wydanie międzynarodowego prawa jazdy
• wydanie zezwolenia na kierowanie pojazdem uprzywilejowanym lub pojazdem przewożącym wartości pieniężne
OŚRODKI SZKOLENIA KIEROWCÓW:
• wpis do ewidencji instruktorów
• wpis do ewidencji przedsiębiorców prowadzących ośrodki szkolenia kierowców
STACJE KONTROLI POJAZDÓW:
• wpis do ewidencji diagnostów
• wpis do ewidencji przedsiębiorców prowadzących stacje kontroli pojazdów
TRANSPORT DROGOWY, DROGI:
• wydanie zezwolenia na wykonywanie zawodu przewoźnika drogowego
• wydanie licencji na wykonywanie krajowego transportu drogowego w zakresie przewozu osób samochodem osobowym lub pojazdem samo-
chodowym przeznaczonym konstrukcyjnie do przewozu 7–9 osób łącznie z kierowcą
• wydanie licencji na wykonywanie transportu drogowego w zakresie pośrednictwa przy przewozie rzeczy
• wydanie zaświadczenia na krajowy niezarobkowy przewóz drogowy osób lub rzeczy na potrzeby własne
• wydanie zezwolenia kategorii II na przejazd pojazdu nienormatywnego na okres 12 miesięcy
• wydanie zezwolenia kategorii III na przejazd pojazdu nienormatywnego na okres miesiąca/ 6 miesięcy/ 12 miesięcy/ 24 miesięcy
• zatwierdzanie projektów stałej lub czasowej organizacji ruchu na drodze powiatowej lub gminnej
• wydanie zezwolenia na przeprowadzenie imprezy, która powoduje utrudnienia w ruchu drogowym lub wymaga korzystania z drogi w sposób szczególny
Wydział Geodezji, Kartografii i Katastru:
• Wysyłka wypisów i wyrysów z ewidencji gruntów i budynków 
• Wysyłka materiałów z pzgik (mapy do celów opiniodawczych, poświadczone kopie dokumentów) 
• Obsługa prac geodezyjnych – wydawanie dokumentów będących wynikiem prac geodezyjnych.

W razie problemu z odbiorem przesyłki z paczkomatu należy skontaktować się z infolinią InPost pod numerem 722 444 000 lub 746 600 000.  
Infolinia czynna jest w następujących godzinach: pon. – pt. 7:00 – 22:00, sob. 8:00 – 20:00, niedz 8:00 – 18:00, w święta 8:00 – 16:00.

Podstawowe pytania i odpowiedzi w jaki sposób korzystać z InPost Urząd24?
Czy muszę wypełnić zgłoszenie lub formularz, żeby wysłać sprawę do Starostwa Powiatowego w Koszalinie?
Wystarczy wypełnić prosty formularz na stronie: urzad24.inpost.pl/powiatkoszalin i nadać wymagane dokumenty  w dowolnie wybranym przez 
siebie  paczkomacie na terenie powiatu. 
Jakie dane muszę podać, żeby nadać dokumenty od Urzędu?
W formularzu należy podać imię, nazwisko, numer telefonu oraz adres e–mail. Przy nadaniu dokumentów dotyczących spraw załatwianych w 
Wydziale Komunikacji i Dróg, należy podać obowiązkowo również numer identyfikacyjny pojazdu (numer VIN, podwozia, nadwozia lub ramy).
Jak nadać dokumenty w paczkomacie? ZAPOZNAJ SIĘ Z INSTRUKCJĄ
Zlokalizuj wybrany przez Ciebie paczkomat, a następnie udaj się tam z przygotowaną wcześniej przesyłką/dokumentami. Na ekranie paczkoma-
tu wybierz opcję „Mam już paczkę ze specjalną etykietą”.   Następnie zeskanuj kod kreskowy z etykiety i włóż paczkę do skrytki.
Czy usługa nadania dokumentów jest płatna? Tak, koszt usługi nadania dokumentów do Urzędu to 5,99 zł brutto.  
Jakie dane muszę podać przy paczkomacie, żeby odebrać dokumenty od Urzędu?
Wygodny i bezpieczny odbiór dokumentów jest możliwy poprzez zdalne otwarcie skrytki przy pomocy aplikacji InPost Mobile. Można je również 
odebrać wprowadzając na ekranie numeru telefonu oraz kod odbioru otrzymany w wiadomości.  
Mam problem z odbiorem przesyłki z paczkomatu? Z kim mogę się kontaktować?
Z infolinią InPost pod numerem 722 444 000 lub 746 600 000. Infolinia czynna jest w następujących godzinach: pon. – pt. 7:00 – 22:00, sob. 
8:00 – 20:00, niedz 8:00 – 18:00, w święta 8:00 – 16:00.

Zapraszamy do korzystania z nowej usługi!

Z POWIATU

Paczkomat – łatwiejszy kontakt z urzędem
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Powiat koszaliński zakupił bada-
nia laboratoryjne w zakresie wy-
krywania swoistych przeciwciał 
przeciwko wirusowi SARS–CoV–2 
dla pracowników 5 domów pomocy 
społecznej w: Cetuniu, Mielnie, No-
wych Bielicach, Parsowie, Żydowie. 

Badania zostały przeprowadzone w 
dniach 11.05.2020 r. – 26.05.2020 r. i 
objęły łącznie 421 pracowników. Testy 
potwierdziły, że wszyscy pracownicy 
są zdolni do pracy, a pensjonariusze 
mogą czuć się bezpiecznie. Na terenie 
powiatu koszalińskiego w domach po-
mocy społecznej przebywa obecnie 677 
mieszkańców.

Zakończyła się przebudowa pierwsze-
go odcinka głównej ulicy przebiegającej 
przez Mielno w centrum osiedla Unieście. 
Wykonany został kilometrowy fragment 
drogi wraz z całą infrastrukturą drogową. 
Powstały nowe chodniki, parking, przejścia 
dla pieszych, zatoki i ścieżki rowerowe w 
obu kierunkach. Zadbano także o nowe na-

Droga jak marzenie
sadzenia drzew i krzewów oraz elementy 
małej architektury, takie jak gazony czy 
ławeczki. 

Odbiór techniczny drogi miał miejsce 5 
czerwca, choć już wcześniej trakt był użyt-
kowany przez mieszkańców i przyjezdnych. 
Wyremontowana ulica jest prawdziwą wizy-
tówką nadmorskiego kurortu. Dobrze ozna-

kowana, zapewnia komfort i bezpieczeństwo 
użytkownikom. 

Wartość wykonanych robót wyniosła nie-
mal jedenaście milionów złotych, z czego 
połowę powiat pozyskał w formie dotacji z 
Funduszu Dróg Samorządowych. Pozostałą 
część wyłożyły samorządy, gmina Mielno i 
powiat koszaliński.

W trosce 
o mieszkańców 

DPS-ów 
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Szanowni Państwo,
Drodzy Mieszkańcy gminy Bobolice,
rok 2020 jest rokiem szczególnym dla całej naszej gminy. 17 

kwietnia 1340 r. biskup Fryderyk von Eickstadt nadał Bobolicom 
lubeckie prawa miejskie, a obowiązek wprowadzania w życie praw 
lokacyjnych powierzył rycerzom: Bartuszewicowi i Goldbeck’owi. 
Nazwę miasta zapisano jako Bublitz. Wraz z nadaniem praw miej-
skich miasto otrzymało herb. 

680 – lecie nadania Bobolicom praw miejskich to najważniej-
sze święto, jakie przeżywamy tego roku. Ten jubileuszowy rok po-
zwoli nam podsumować 680 lat naszej historii - jest to dobry czas 
aby wracać myślą do pięknych legend, szczytnych pamięcią faktów 
ale i bolesnych doświadczeń.

Historię każdego miasta na przestrzeni dziejów tworzą przede 
wszystkim ludzie mieszkający w nim i pracujący dla niego. I tak jest w 
przypadku Bobolic. Przez wiele wieków tworzono w naszym mieście – 
stolicy gminy wspaniałe obiekty, budowano tradycję i kulturę. Dzisiaj 
możemy korzystać z pozostawionych nam przez wcześniejsze pokole-
nia wszystkich dobrodziejstw. Wiele instytucji i mieszkańców żyjących 
w naszym mieście i gminie na przestrzeni tych 680 lat istnienia wpisa-
ło się w ich pejzaż złotymi zgłoskami. Wielu mieszkańców oddało swój 
najcenniejszy dar jakim jest życie abyśmy mogli dzisiaj spokojnie żyć i 
pracować. Nasi mieszkańcy potrafią pozytywnie odnosić się do jakże 
trudnej i zawiłej historii i wyciągać z niej właściwe wnioski.

Nasza gmina i miasto to MY! Gmina Bobolice to nasza mała 
ojczyzna, o którą każdy powinien dbać najlepiej jak potrafi. 
Miasto i gmina wtedy żyje, gdy się rozwija, a rozwija się wtedy, 
gdy zdecydowana większość mieszkańców aktywnie włącza się  
w działania władz samorządowych, przestrzega obowiązujące 
przepisy prawa lokalnego i generuje wiele pomysłów służących 
rozwojowi. Umiera wówczas, kiedy mieszkańcy nie podchodzą do 
wspólnych spraw z sercem i zrozumieniem. 

Bobolice już dawno wkroczyły na drogę dynamicznego rozwoju, a 
dzieje się tak dlatego, że zdecydowana większość naszego grodu i gmi-
ny kocha swoje miasto i miejscowości, rozumie, że tylko ciężką, konse-
kwentną pracą i we wspólnych działaniach można zrobić coś dobrego 
i zostawić po sobie dorobek dla przyszłych pokoleń. Tylko twórcza pra-
ca, zgoda i więzi przyjaźni wśród mieszkańców, gwarantują powodze-
nie wielu zamierzeń realizowanych w naszej gminie. Do wielu spraw 
trzeba podchodzić z pasją, często musimy zapomnieć o sąsiedzkich 
urazach, czasami trzeba przezwyciężyć zmęczenie, chwile zwątpienia 
oraz strach przed przyszłością. Tylko takie postępowanie gwarantuje,  
że dobrze spełnimy misję mieszkańca, przedsiębiorcy, urzędnika, 
działacza samorządowego czy ucznia aby się nam coraz lepiej żyło 
i pracowało.

Przed nami jeszcze mnóstwo działań m.in. w dziedzinie budo-
wy i remontów dróg, gospodarki komunalnej, obiektów kultury, 
wychowania przedszkolnego, rekreacji czy dalszej dbałości o stan 
środowiska naturalnego, w którym żyjemy.

Jubileusz to nie tylko powrót do historii, ale także okazja do po-
dziękowania wszystkim, którzy pomagają w rozwoju naszego mia-
sta i gminy. Dziękuję mieszkańcom za zrozumienie, cierpliwość, 
wytrwałość i Waszą pracę. Dziękuję wszystkim organizacjom lo-
kalnym i instytucjom bez wyjątku, że macie chęć działania, że to 
co robicie razem ze mną stało się także Waszą pasją, że potraficie 
patrzeć w tym samym kierunku, pomimo czasami różnicy zdań dla 
dobra społeczeństwa naszej gminy. Dziękuję parafiom, księżom 
wszystkich wyznań i siostrom zakonnym za posługę, serdeczność, 
opiekę i niesłabnącą wiarę. I oczywiście wszystkim mediom za mó-
wiony i pisany głos o naszej gminie.

Jednocześnie życzę Wam i sobie, aby o naszym mieście było 
głośno w Polsce i nie tylko. Aby ten głos pochodził od sukcesów i 

osiągnięć, pozytywnych działań w dziedzinie sportu, oświaty, eko-
logii, kultury i działalności wielu przedsiębiorców. Aby wspólne i 
indywidualne sukcesy pomagały nam łatwiej osiągać zadowolenie 
i stabilizację życia w gminie. Jesteśmy gminą, która ma ogromny 
potencjał, dlatego możemy osiągnąć dobrą przyszłość i rozwój. 

Choć obecna sytuacja wywołana stanem epidemiologicz-
nym w kraju jest trudna nie traćmy optymizmu i świętujmy ra-
zem tworząc jedną wspólną rodzinę. W dniu 17 kwietnia 2020 
roku – w dniu jubileuszu zasadziliśmy na Rynku Miejskim  
w Bobolicach naszego „Bobodziejka”. Ten symbol wyrażony 
w drzewie - kasztanowcu, niech będzie na przestrzeni kolejnych 
dziesiątków lat dla Was i kolejnych pokoleń, choć tą małą formą 
podziękowania i wielu dobrych życzeń.

Z wyrazami najwyższego szacunku,
Mieczysława Brzoza

Burmistrz Bobolic

WAŻNE OBCHODY W NIEPRZEWIDZIANEJ SCENERII
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Gmina Bobolice. BOBODZIEJEK od kilku 
tygodni zdobi Rynek Miejski w Bobolicach. 
Drzewko zmienia się z dnia na dzień już 
możemy zaobserwować pierwsze zielone 
listki. Kasztanowiec Junior został zasadzo-
ny tj. 17 kwietnia 2020 r. z okazji jubileuszu 
680-lecia nadania praw miejskich miastu 
Bobolice w samo południe przy dźwiękach 
bobolickiego hejnału. 

Dziękujemy Annie i Andrzejowi Nowa-
ckim za wypielęgnowanie i przekazanie w 
darze serca dla mieszkańców kasztanowa, 
dyrektorowi i pracownikom Gminnego Za-
kładu Komunalnego w Bobolicach za zasa-
dzenie kasztanowca. Gratulacje dla Pawła 
Lewińskiego zwycięzcy konkursu ogłoszo-
nego z okazji jubileuszu na nadanie imienia 
dla kasztanowca juniora. 

Życzymy sobie, by Bobodziejek rósł 
zdrowo i przez wiele następnych lat sławił 
historyczną tradycję kasztanowców na bo-
bolickim rynku.

Projekt czeka na lepsze czasy, bo 
z uwagi na pandemię korona-
wirusa ośrodek służy zaintere-
sowanym na razie tylko telefo-

nicznie pod numerem 94 342 64 70. 
Zarząd Oddziału i Koła Związku Ukra-
ińców w Polsce rozpoczął realizację 
projektu pn. Centrum Migracji w swej 
siedzibie przy ulicy Marszałka Józefa 
Piłsudskiego 6/1.

Ośrodek jest otwarty na wszystkich przy-
bywających do Koszalina i regionu Pomorza 
Środkowego cudzoziemców, ze szczegól-
nym uwzględnieniem licznie przybywają-
cych migrantów zarobkowych obywateli 
Ukrainy. W ostatnich tygodniach wielu ob-
cokrajowców z powodu szerzącej się pande-
mii koronowirusa opuściło Polskę, ale wielu 
nadal pozostało w regionie. Takich migran-
tów w samym Koszalinie bywało około dzie-
sięciu tysięcy, co stanowi blisko 98 procent 
ogółu cudzoziemców, którzy stawili się do 
pracy lub na podstawie paszportów biome-
trycznych.

W Centrum Migracji znajdą się biura: 
porad prawnych, wynajmu lokali miesz-
kalnych, pracy dla cudzoziemców i nauki 
języka polskiego oraz centrum informacji 

Wójt gminy Będzino informuje, że 
podatnicy (osoby fizyczne oraz przed-
siębiorcy), którzy w związku z sytuacją  
występowania koronawirusa będą mieć 
problemy z terminową zapłatą należno-
ści podatkowych, zgodnie z przepisami 
rozdziału 7a (Ulgi w spłacie zobowiązań 
podatkowych) ustawy z dnia 29 sierpnia 
1997 r. – Ordynacja podatkowa  (Dz. U. 
z 2019r., poz. 900 ze zm.) mogą wystą-
pić do organu podatkowego z wnioskiem,  
w przypadkach uzasadnionych ważnym 
interesem podatnika lub interesem pub-
licznym o:

– odroczenie terminu płatności podatku 
lub rozłożenie zapłaty podatku na raty,

– odroczenie lub rozłożenie na raty za-
płaty zaległości podatkowej wraz z odset-
kami za zwłokę lub odsetki od nieuregulo-
wanych w terminie zaliczek na podatek,

– umorzenie w całości lub części zale-
głości podatkowej , odsetek za zwłokę lub 
opłaty prolongacyjnej.

Wyżej wymienione przepisy regulują 
szczegółowo zasady udzielania ulg po-
datkowych. Szczegóły na stronie http://
bedzino.pl/preferencje-podatkowe-w-do-
bie-covid-19/ 

Preferencje 
podatkowe  

w dobie COVID-19 
proponowane przez 

gminę Będzino

BOBODZIEJEK

miejskiej, w tym oferty oświatowej i kul-
turalnej. Dyżurujący prawnicy będą pełnić 
dyżury bezpłatnie, a biuro ma współpraco-
wać z konsulatami honorowymi w Szczeci-
nie i Gdańsku, konsulatami i ambasadami 
państw, z których pochodzą obcokrajowcy, 
oraz z pracownikami Rzecznika Praw Oby-

watelskich i polskiego wymiaru sprawied-
liwości.

Centrum podpisze porozumienie w spra-
wie współpracy z izbami gospodarczymi z 
Pomorza Środkowego, aby obcokrajowcy 
mogli szybko znaleźć zatrudnienie w firmach 
i wzmacniali gospodarczo region.

– Projekt ma przyczynić się do promocji Ko-
szalina jako miasta otwartego, przyjaznego 
nie tylko dla swoich mieszkańców, ale i dla 
cudzoziemców, a także oferującego pracę dla 
pracowników różnych profesji, na przykład 
lekarzy, pielęgniarek, pracowników obsługi 
ruchu turystycznego, hoteli, pensjonatów, 
restauracji, budownictwie, rolnictwie, leś-
nictwie, czyli zawodów dziś deficytowych – 
twierdzi Roman Biłas, przewodniczący Zarzą-
du Oddziału Związku Ukraińców w Koszalinie. 

W celu lepszej integracji związek zamierza 
zorganizować trzymiesięczne kursy języka 
polskiego, które poprowadzą wykwalifiko-
wani pedagodzy ze znajomością również 
języków obcych, głównie angielskiego i 
ukraińskiego. Tu warto dodać, iż wdrażany 
projekt jest realizowany przez wolontariuszy, 
przy wsparciu finansowym i organizacyjnym 
Związku Ukraińców oraz dotacji z Urzędu 
Miejskiego w Koszalinie. 

Tekst i fot. (m)

Centrum mieści się w pomieszczeniach 
Związku Ukraińców w Koszalinie przy 
ulicy Marszałka Józefa Piłsudskiego 6/1. 
Czynne będzie codziennie od ponie-
działku do piątku, w godzinach 9-17, a 
w razie potrzeby również w weekendy.

Centrum Migracji w realizacji

Otwarte na cudzoziemców
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Gmina Bobolice. W roku 
2020 r. ruszy I edycja Budże-
tu Obywatelskiego przezna-
czonego dla uczniów szkół 
podstawowych klas od VI - 
VIII. Zarządzenie i Regulamin 
Szkolnego Budżetu Obywa-
telskiego zostanie ogłoszony 
w dniu 28.04.2020 r. Jest on jednym z nowych 
projektów autorstwa Burmistrza Bobolic Mie-
czysławy Brzozy. Zakłada on wdrożenie mło-
dych ludzi w strukturę społeczeństwa i uświa-
domienia im jako młodym obywatelom ze mają 
wpływ na budżet partycypacyjny. Młodzież klas 

Z okazji rocznicy uchwalenia 
Konstytucji 3 Maja prezydent 
Piotr Jedliński złożył kwiaty 
przed pomnikiem Marszałka 

Józefa Piłsudskiego. Natomiast z oka-
zji Święta Flagi wiceprezydent Prze-
mysław Krzyżanowski złożył kwiaty 
przed pomnikiem „Więzi Polonii z Ma-
cierzą”.

8 maja z okazji 75. rocznicy zakończe-
nia II wojny światowej, w związku z epide-
mią koronawirusa, uroczystości  zostały 
przeniesione do Internetu – na Facebooku 
utworzone zostało  wydarzenie związane 
z tym faktem, na którym przedstawiono 
wirtualną wystawę Archiwum Państwo-
wego, krótkie informacje związane z hi-
storią II wojny światowej, a także okolicz-
nościowe przemówienie prezydenta Pio-
tra Jedlińskiego. Poza tym zorganizowany 
został konkurs, w którym mogli wziąć 
udział mieszkańcy Koszalina. Współorga-
nizatorami wirtualnych obchodów byli:  
Urząd Miejski w Koszalinie, Politechnika 
Koszalińska, Bałtyckie Stowarzyszenie 
Miłośników Historii „Perun”, Archiwum 
Państwowe w Koszalinie, Centrum Szko-
lenia Sił Powietrznych im. Romualda Trau-
gutta w Koszalinie oraz Hufiec Ziemi Ko-
szalińskiej ZHP.

Koszalin. W dobie tego trudnego dla 
nas wszystkich czasu na emeryturę prze-
szedł wieloletni szef koszalińskiego Biura 
Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowe-
go Eugeniusz Rybakowski. 

Prezydent Miasta Piotr Jedliński podzię-
kował mu dziś za współpracę oraz zaanga-
żowanie jakimi Eugeniusz wykazywał się 
pełniąc swoje obowiązki. 

Zapewniamy jednak, że bezpieczeństwo 
naszego miasta zostawiamy w godnych 
rękach nowego szefa koszalińskiego Biura 
Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowe-
go - Mariusza Laski.

VI, VII i VIII będzie składała 
projekty do SBO zgodnie z 
Regulaminem i harmono-
gramem, natomiast gło-
sowania będą dokonywać 
uczniowie klas V, VI, VII i 
VIII. Procedurę przeprowa-
dzą szkoły, do jakich został 

skierowany projekt. Łączna kwota przeznaczo-
na na SBO z budżetu Gminy w 2021 roku wy-
nosi 29.000,00 zł. Poniżej przedstawiam wykaz 
szkół biorących udział w projekcie oraz wyso-
kość środków na jaką mogą opiewać projekty 
zgłoszone przez uczniów w danej szkole:

Zmiana szefa biura

Uroczystości patriotyczne w Koszalinie

Innowacyjny budżet obywatelski 
– pomysłowa młodzież podzieli środki
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Koszalin w czasach koronawirusa
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Już w przyszłym roku w Koszalinie działać będzie nowy 
Klub „Senior +”. Koszaliński „Miejski Program na rzecz 
osób starszych na lata 2018-2022” zakłada prowadzenie 
polityki senioralnej ukierunkowanej na jak najdłuższą ak-
tywność społeczną i rodzinną osób starszych. Dla osiąg-
nięcia jednego z jego celów („Integracja międzypokole-
niowa oraz poprawa wizerunku osób starszych”) zaplano-
wano tworzenie miejsc spotkań osób starszych.

W ramach rządowego Programu wieloletniego „Senior +” na 
lata 2015-2020 (edycja 2020) Koszalin otrzymał dotację na utwo-
rzenie i wyposażenie (zgodnie z wymogami wspomnianego Pro-
gramu) Klubu „Senior +”. Dotacja wynosi 150 tys. zł i dzięki niej 
oraz 38 tys. zł z budżetu miasta możliwe będzie przystosowanie 
pomieszczeń przy ul. Łużyckiej 32 na koszaliński Klub „Senior 
+”. Jego uruchomienie planowane jest w styczniu 2021 r. Zasady 

Mamy to!!! Bobolickie Stowarzyszenie Wspierania Inicjatyw Społecz-
nych w Bobolicach otrzyma dotację 79 tys. zł na realizację projektu pt. 
„Starość może być piękna – wsparcie działalności klubów senio-
ra na terenie gminy Bobolice.” Do udziału w projekcie zapraszamy 
seniorów z miejscowości: Bobolice, Chmielno, Kłanino, Głodowa, Porost, 
Drzewiany. W ramach projektu przewidziano następujące działania:
1. Warsztaty teatralne – grupa Młodzi duchem
2. Śpiewać każdy może – warsztaty wokalne dla seniorów

Nowy Klub „Senior +”
funkcjonowania klubu oraz tryb kwalifikowania osób do uczestni-
ctwa w działaniach realizowanych przez placówkę będą oparte o 
przepisy Ustawy o pomocy społecznej.

Zadaniem klubu będzie w szczególności aktywizacja naj-
starszych mieszkańców Koszalina do wspólnego i zorganizo-
wanego spędzania czasu wolnego, a także motywowanie se-
niorów do działań na rzecz samopomocy oraz działań wolon-
tarystycznych na rzecz innych. W zajęciach organizowanych 
przez klub będzie mogło bezpłatnie uczestniczyć 20 seniorów. 
Koszalin jest uczestnikiem rządowego Programu wieloletniego 
„Senior +” od 2015 r. W edycji 2015 utworzono Dzienny Dom 
Pogodna jesień „Senior +” przy ul. Teligi 4, który jest prowadzo-
ny przez Dom Pomocy Społecznej „Zielony Taras” w Koszalinie. 
W zajęciach uczestniczy 30 seniorów. Gmina otrzymała również 
dofinansowanie na bieżącą działalność dziennego domu w wyso-
kości 108 tys. zł.

Projekt współfinansowany ze środków Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej 
w ramach Rządowego Programu na rzecz Aktywności Społecznej Osób Starszych na lata 2014 – 2020 – edycja 2020

3. Aktywny senior – gimnastyka ogólnorozwojowa dla seniorów
4. Warsztaty florystyczne z wyjazdami do ogrodów botanicznych
5. Warsztaty pierwszej pomocy przedmedycznej na terenach 
    wiejskich
6. Warsztaty artystyczne – Kreatywny Senior
7. Zioła wokół nas – warsztaty zielarskie
8. Kawiarenka seniora – spotkania dyskusyjne
9. Bobolicka Senioriada

Jeszcze będzie pięknie, mimo wszystko :-)
Gmina Bobolice. Kochani Seniorzy! Tak było rok temu ...
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Na terenie gminy Będzino działają trzy 
jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej: w Bę-
dzinie, Dobrzycy oraz we Mścicach.

Jak funkcjonują OSP w obecnej sytuacji 
epidemii?

Bartłomiej Góral, OSP Będzino: Tak jak 
dotychczas. Strażacy ochotnicy są w ciągłej 
gotowości aby zebrać się na dźwięk syreny i 
wyjechać do zdarzenia. Nie możemy jednak 
spotykać się w ramach ćwiczeń i szkoleń. 
Nasz pobyt w remizie ograniczamy do mini-
mum, z zachowaniem ostrożności.  Jest to tro-
chę uciążliwe, ale musimy przestrzegać zasa-
dy, że dobry ratownik to zdrowy ratownik.

Co zmieniło się w waszej pracy, odkąd 
wybuchła epidemia?

Michał Augustyniak, OSP Mścice: Ob-
jęły nas praktycznie wszelkie restrykcje na-
łożone przez państwo. Należało wprowadzić 
reżim sanitarny, zapewnić środki i narzędzia 
do dezynfekcji ludzi i sprzętu. Realizowali-
śmy to z pomocą Urzędu Gminy, ale i wielu z 
nas starało się własnymi siłami organizować 
i załatwiać te środki. Wpłynęło to również na 
stopień zabezpieczenia ratowników, każde 
zdarzenie traktujemy jako potencjalnie za-
kaźne. Zmusiło to nas do większej ostrożno-
ści, w kontakcie z poszkodowanymi.

Jak obostrzenia wpływają na waszą pracę?
Sławomir Bryliński, OSP Dobrzyca: 

Druhowie nie pracują, strażacy zawodowi 
i ochotnicy na co dzień pełnią służbę. Ob-
ostrzenia spowodowały że druhny i druho-
wie spotykają się tylko w przypadku wyjazdu 
do zdarzeń. Nie są prowadzone szkolenia. 
W tym roku obchody naszego święta są ob-
chodzone skromnie, z mszą świętą w intencji 
strażaków i ich rodzin. Ponadto, ważne infor-

Gmina Bobolice. 12 maja br. Zachod-
niopomorski Komendant Wojewódzki PSP 
w Szczecinie – bryg. Jarosław Tomczyk 
złożył wizytę w Komendzie Miejskiej PSP 
w Koszalinie. Podczas wizyty Zachodnio-
pomorski Komendant Wojewódzki PSP 
w asyście Komendanta Miejskiego PSP  
w Koszalinie – st. bryg. Mirosława Pendera 
wręczył Prezesom OSP Niedalino, Warnino, 
Osieki, Porost i Wyszewo decyzje oraz akty 
włączenia do krajowego systemu ratowniczo 
- gaśniczego. W spotkaniu uczestniczyli: dh 
Krystian Kalisz- Prezes OSP Porost,dh Piotr    
Kunc – Naczelnik    OSP Porost oraz dh Jan 
Wójcik – Komendant M-G OSP w Bobolicach.

Podczas spotkania Zachodniopomorski 
Komendant Wojewódzki PSP bryg. Jarosław 
Tomczyk podziękował druhom za dotychcza-
sową służbę, złożył życzenia z okazji Dnia 
Strażaka i pogratulował włączenia do kra-
jowego systemu ratowniczo-gaśniczego. W   
spotkaniu udział wzięli Zastępca Komendan-
ta Miejskiego PSP w Koszalinie – bryg. Adam 
Gonciarz oraz Komendanci Gminni ZOSP RP i 
Naczelnicy włączonych jednostek OSP.

KM PSP Koszalin

macje przekazywane są poprzez organizo-
wane wideokonferencje przez PSP.

Czy chcielibyście skierować jakiś apel 
do mieszkańców?

Bartłomiej Góral, OSP Będzino: Jeśli 
ktoś ma objawy choroby wywołanej przez 
SARS-CoV-2, jest na kwarantannie, bądź miał 
kontakt z osobą która wróciła z zagranicy, 
proszę o przekazanie takiej informacji osobie 
która przyjmuje zgłoszenie. Jest to bardzo 
ważne, ponieważ strażacy mogą się zabez-
pieczyć  odpowiednio i udzielić pomocy nie 
narażając się na zachorowanie i ewentualne 
osłabienie potencjału ratowniczego. Jeśli nie 
musimy wychodzić, zostańmy w domu.

Sławomir Bryliński, OSP Dobrzyca: To 
bardziej prośba niż apel, ale jeśli ktoś z miesz-

kańców miał kontakt z osobą zakażoną bądź 
sam jest zakażony, to prosimy o poinformo-
wanie o tym fakcie w przypadku potrzeby 
pomocy od straży pożarnej, pogotowia ra-
tunkowego czy policji. Jest to bardzo ważne, 
ponieważ służby posiadając taką informację, 
mogą się w odpowiedni sposób zabezpieczyć 
przed przyjazdem na miejsce zdarzenia.

Michał Augustyniak, OSP Mścice: 
Przede wszystkim aby zachować spokój. 
Działajmy racjonalnie, nie wzbudzajmy i nie 
szerzmy paniki powielając nieprawdziwe lub 
niesprawdzone informacje. Wzmożone dzia-
łania higieniczne, ograniczenie kontaktów, 
zachowanie odstępów od innych osób już 
jest wspaniałym środkiem do walki z wiru-
sem, pozbawia go „nośników”, dzięki którym 
przenosi się na innych.

Fot. Archiw
um

 UG Będzino

OSP mimo przeciwności w ciągłej gotowości

Włączenie jednostki OSP Porost do KSRG
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Potrafi znaleźć zwłoki na ziemi i w 
wodzie. Często wspomaga działa-
nia grup płetwonurkowych, bo już 
z łódki potrafi wyczuć zapach cia-

ła, które znajduje się kilka metrów pod 
wodą. Jest też ratownikiem, gdy wyła-
wia topiącą się osobę. Ten czworonożny 
funkcjonariusz wabi się Rysiek. 

W Komendzie Miejskiej Policji w Koszalinie 
służy siedem czworonogów. Wśród nich jest 
właśnie Rysiek o rzadkiej specjalizacji, którą 
ma tylko sześć psów w całym kraju.

– Rysiek to bardzo nietypowy funkcjona-
riusz, gdyż służy do wyszukiwania zapa-
chów zwłok ludzkich – twierdzą policjan-
ci. – Psy o tych szczególnych umiejętnoś-
ciach pracują w zupełnie inny sposób niż 
psy patrolujące czy tropiące. Przeszukując 
teren zbierają zapach unoszący się nad 
powierzchnią ziemi lub wody, w przeci-
wieństwie do psów tropiących, które prze-
mieszczają się po śladzie pozostawionym 
na podłożu.

W maju nad jeziorem pod Sianowem (po-
wiat koszaliński), odbyło się szkolenie poli-
cyjnych psów służbowych, które prowadzili 
przewodnicy z Koszalina wspólnie z mundu-
rowymi z Państwowej Straży Pożarnej. To cy-
kliczne sprawdzenie umiejętności czworono-
gów pod kątem posłuszeństwa i gotowości 
do wykonywania zadań, z którymi psy mogą 
spotkać się w codziennej służbie. W trakcie 
szkolenia pod nadzorem koordynatorów z 
Komendy Wojewódzkiej Policji w Szczecinie 
wspomniany Rysiek zdawał egzamin przed 
komisją. Pies przeszedł pomyślnie szkolenie 
i otrzymał atest przedłużony na rok.

Do służby w policji przyjmowane są psy 
w wieku od roku do dwóch lat. Muszą być 
zdrowe, nie mogą bać się strzałów i powinny 

Środkowopomorskie Wodne Ochotnicze 
Pogotowie Ratunkowe (WOPR) dba o bezpie-
czeństwo użytkowników akwenów na terenie 
powiatów: koszalińskiego, kołobrzeskiego, sła-
wieńskiego, białogardzkiego, świdwińskiego, 

umieć bronić swego przewodnika. Powinny 
mieć także wrodzony instynkt aportowania, 
bo wtedy będą dobrze tropiły. Wybrany pies 
i funkcjonariusz trafiają do Zakładu Kynologii 
Policyjnej w Sułkowicach.

Policjanci, którzy decydują się na pracę 
ze zwierzętami, nie mogą się ich bać i mieć 

posłuch u czworonogów oraz odpowiednie 
podejście do zwierząt. Na służbę przewodni-
ka psa służbowego składają się bowiem nie 
tylko czynności w terenie z wykorzystaniem 
psa, ale codzienne doglądanie i pielęgnowa-
nie czworonoga. Co w praktyce zbliża czło-
wieka ze zwierzęciem poza służbą.           (m)

Do akcji ratowniczej przystępuje zawsze zespół składający się z psa i policjanta, który 
również posiada uprawnienia ratownika wodnego. Duet musi razem przejść wiele szkoleń.

Oddane, wierne i inteligentne zwierzę

Rysiek z policyjnym atestem

Wsparcie dla woprowców

Stoją na straży ludzkiego życia
szczecineckiego, drawskiego i wałeckiego. Sto-
warzyszenie otrzymało dotację Urzędu Marszał-
kowskiego w wysokości 40 tysięcy złotych.

To nie pierwsze wsparcie dla woprowców 
z Koszalina. Zarząd województwa z budżetu 

zachodniopomorskiego od 2017 roku przeka-
zał organizacji w sumie 160 tysięcy złotych.

- Ratownicy stoją na straży ludzkiego ży-
cia - twierdzi Tomasz Sobieraj, wicemarsza-
łek województwa. - Chcemy, aby przekazane 
środki pomogły im przy przeprowadzaniu 
akcji. Działania ratownicze podejmowane 
przez WOPR, to nie tylko obszary wodne. W 
dobie panującej epidemii osoby te często 
wspierają także inne służby, takie jak san-
epid, policję czy zarządzanie kryzysowe.

Nowe wsparcie w wysokości 40 tysięcy 
złotych pójdzie na działania profilaktyczne 
na rzecz bezpieczeństwa i ochrony środo-
wiska wodnego. W praktyce to konserwacja 
sprzętu oraz zakup przyczepy podłodziowej 
i ratowniczej.                                            (m)

Środkowopomorscy ratownicy świadczą 
pomoc osobom, które uległy wypadko-
wi lub narażone są na utratę życia i 
zdrowia na akwenach wschodniej czę-
ści województwa.Fo
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Niedawno założone Koło Gospodyń Wiejskich w Będzinie 
„INO BĘDZINO” przyłączyło się do ogólnopolskiej akcji szycia 
maseczek. Pracuje na pełnych obrotach. O całym przedsięwzię-
ciu opowiada Pani Anna Wieczorek, która zainicjowała powsta-
nie koła i koordynuje akcję szycia maseczek w Gminie Będzino.

Na czym skupia się działalność KGW „INO BĘDZINO”?
Będziemy realizować cele statutowe, planujemy aktywnie działać 

w zakresie budowania tożsamości lokalnej oraz integracji społecznej. 
Żeby się rozwijać i prężnie działać, zamierzamy korzystać z różnych 
form finansowania kół, pisać projekty oraz pozyskiwać sprzymie-
rzeńców w naszych działaniach.

Co przyczyniło się do powstania koła?
Zamiar powstania koła w Będzinie był już w mojej głowie jakiś czas 

temu. Jakoś wcześniej brakowało mi odwagi, by podjąć się tego wyzwa-
nia. Przede wszystkim to odpowiedź na głosy mieszkanek o potrzebie 
założenia koła, a pod skrzydłami sołtysa Będzina – Konrada Przybylskie-
go to była kwestia czasu… Podobny temperament i spojrzenie na świat 
sprawiło, że nie mogło się nie udać. Mężczyzna w naszym zespole był 
bardzo potrzebny dla balansu naszego kobiecego teamu. Śledząc panu-
jące tendencje, to w kołach jest dość sporo mężczyzn.

Ile osób aktualnie skupia koło?
Aktualnie jest zapisanych 11 osób. W szybkim czasie przybyło spo-

ro sympatyków naszego koła, którzy uczestniczyli w naszych spotka-
niach. Sądzimy, że to kwestia czasu kiedy zostaną członkami koła i 
przybędzie jeszcze więcej osób.

Czy koła gospodyń są potrzebne?
Myślę, że tak. Zależy nam na integracji mieszkańców, na indywi-

dualnym wizerunku  i pewnej odrębności jaką posiadamy jako koło. 
Chcemy również kultywować tradycje, realizować własne pasje, zdo-
bywać nowe umiejętności oraz wyrobić własną markę. Chcemy być 
dumą dla naszej Gminy Będzino. W tym momencie spotkania są za-
wieszone z oczywistych względów, lecz pomysłów jest multum.

Koło przyłączyło się do akcji szycia maseczek. Jak narodził 
się pomysł, co was najbardziej skłoniło?

Szybko zareagowaliśmy na aktualne potrzeby związane z pan-
demią. Maseczki stały się towarem deficytowym. W Internecie zo-
baczyłam post informujący, że inne koła w Polsce już zaczęły szyć. 
Dostałam kilka telefonów od członków naszego koła z pytaniem, czy 
przyłączamy się do akcji i wzięłam sprawy w swoje ręce. Bardzo dużo 
osób przyczyniło się do tego, że akcja nabrała rozpędu i ma duży 
zasięg. Nie spodziewałam się tego. Akcja nam pokazała, że razem 
możemy więcej – bez względu na poglądy, czy wyznawane wartości. 
To nasz wspólny sukces, a cel jest szczytny.

Dla kogo szyjecie maseczki?
Dla Szpitala Wojewódzkiego w Koszalinie, dla lekarzy, pielęgnia-

rek, salowych, pracowników medycznych z Panią Anną Iwanisik, pie-
lęgniarką na czele. Oprócz tego, szyjemy również dla osób z naszego 
regionu, m.in. dla Ośrodka Zdrowia w Będzinie, na pocztę, do skle-
pów. Kontaktują się z nami osoby z naszej okolicy. Nie odmawiamy, 
wpisujemy na listę i rozdzielamy. Zapotrzebowanie jest ogromne.

A jak wygląda to od strony organizacyjnej?
Jesteśmy na etapie wydawania specjalnych pakietów, w których 

skład wchodzi pocięty pod wymiar materiał, instrukcja, jedna ma-
seczka na wzór oraz nici. Panie proszą o różną ilość, niektóre szyją w 
ekspresowym tempie i proszą o więcej. Żeby było szybciej i spraw-
niej, szyją z nimi także rodziny. Maseczki dostarczane są partiami, 
my również odbieramy z domów. Panie oddają uszyte i proszą o ko-
lejne materiały. To wspaniałe! Pragnę podkreślić jeszcze raz, że to 
nasza wspólna akcja, to nasz wspólny sukces.

Czy osoby chętnie angażują się w pomoc?
Zaangażowało się bardzo wiele osób, aż serce rośnie! Jest tyle do-

brych ludzi wokół. Każdy pomaga jak może, szyje, użycza transportu. 
Wypożyczamy sobie wzajemnie maszyny do szycia, organizujemy 

W Będzinie na pełnych obrotach
Fot. KGW

 „Ino Będzino”

pakowanie pakietów w siedzibie naszego koła. Sytuacja jest o tyle 
trudna, że z uwagi na zachowanie bezpieczeństwa swojego i bli-
skich, robimy to indywidualnie bądź w dwie osoby. Bardzo pomocny 
w komunikowaniu okazał się Internet, a po informacji o akcji szycia 
maseczek na stronie FB Gminy Będzino – machina ruszyła! Zaczęło 
zgłaszać się sporo osób z naszego regionu, które chciały szyć. Szy-
ją mieszkańcy naszej Gminy Będzino, członkowie kół gospodyń w 
naszej gminie, pracownicy GOK-u, znajomi z Koszalina. Solidarność 
społeczna i empatia dały o sobie znać. Razem z Panem Wójtem Ma-
riuszem Jaroniewskim oraz jego żoną, zapakowaliśmy dwie duże bele 
materiału i pojechaliśmy do Karlina, gdzie w Spółdzielni Socjalnej 
„Dobra Marka” mogliśmy pociąć część materiału na mniejsze części, 
co bardzo ułatwiło nam szycie. Później to już całe planowanie, dzie-
lenie i pakowanie elementów do szycia.  Bardzo pomocna jest dla 
nas Pani Dorota Chałat, która bardzo nas wspomaga w działaniach.  
Centrum logistyki i dystrybucji mamy w naszej siedzibie, która mie-
ści się w Domu Kultury w Będzinie. Wszystko co dzieje się w naszym 
kole oraz o akcji szycia maseczek relacjonujemy na naszym facebo-
okowym profilu – Koło Gospodyń Wiejskich w Będzinie „Ino Będzino”.

Czy każda osoba może przyłączyć się do akcji?
Oczywiście! Można szyć, ciąć materiał, wypożyczać maszyny do 

szycia, dystrybuować wśród znajomych, odbierać czy przywozić. Nie 
trzeba umieć szyć na maszynie, czynności do wykonania jest sporo!

Co najbardziej motywuje do działania?
Praca z ludźmi daje dużo satysfakcji. Są również trudniejsze mo-

menty, kiedy zainteresowanych pomaganiem jest wiele osób, a re-
alizacją pomysłu już mniej. Jednak najważniejsze, to żeby chciało się 
chcieć. Dla nas motywacją jest dobre słowo i rezultaty naszych dzia-
łań, kiedy są zauważone i przynoszą zamierzone cele. Cieszy nas, gdy 
członkowie naszego koła przychodzą na spotkania z dobrą energią – to 
się bardzo szybko udziela. Każdy z nas wnosi do koła wiele dobrego, to 
bardzo budujące. Hasztagi #pomaganiemamywekrwi i #razemmoż-
nawięcej idealnie obrazują nas – społeczników, którzy bezinteresow-
nie, z czystego serca robią coś dobrego, wspólnie dla innych.
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Trwający i dotykający nasz kraj stan pandemii ko-
ronawirusa SARS–CoV–2 wpływa na poszerzający 
się kryzys gospodarczy. Burmistrz Bobolic, razem 
z Radnymi Rady Miejskiej w Bobolicach, w solidar-

ności i odpowiedzialności władz lokalnych przedstawia 
Bobolicki Pakiet Wsparcia dla Przedsiębiorców, których 
płynność finansowa uległa pogorszeniu w związku z po-
noszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych z 
powodu COVID – 19. Wprowadzone rozwiązania rozsze-
rzające katalog narzędzi polityki podatkowej Gminy po-
przez nowe, nadzwyczajne instrumenty, których celem 
jest częściowe wsparcie finansowe ze strony samorządu.  
Na Bobolicki pakiet antykryzysowy składa się zbiór ulg i 
rozwiązań, które mogą pomóc wielu firmom.

To Przedsiębiorcy są naszą siłą napędową, gospodarki i rozwo-
ju każdej Gminy, samorządu, dlatego też proponujemy:

1. Ulgi za najem, dzierżawę budynków, lokali użytko-
wych, gruntów gminnych innych niż rolne – ulgi  dla przed-
siębiorców w zapłacie za najem, dzierżawę budynków, 
lokali użytkowych, gruntów gminnych innych niż rolne, 
związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej za 
okres: kwiecień, maj i czerwiec 2020r., w formie: 

a) odroczenia terminu płatności – nie dłużej niż do dnia 
30.09.2020r. 

b) umorzenia 
Ulga może być udzielona na pisemny wniosek Przedsiębiorcy. 

Każdy wniosek będzie rozpatrywany indywidualnie z uwzględ-
nieniem obecnej sytuacji, przez którą firmy funkcjonujące na 
terenie naszej Gminy utraciły, z powodu stanu epidemicznego, 
płynność finansową.

2. Zwolnienie z podatku od nieruchomości gruntów, bu-
dynków i budowli lub ich części ulgi w podatkach lokalnych. 

Zwolnienie z podatku od nieruchomości gruntów oraz bu-
dynków i budowli lub ich części związanych z prowadzeniem 
działalności gospodarczej, za okres: kwiecień, maj i czerwiec 
2020 roku.

Wprowadzone zwolnienie z podatku od nieruchomości skiero-
wane jest do przedsiębiorców będących podatnikami podatku 
od nieruchomości, których działalność gospodarcza jest w nich 
wykonywana i została im czasowo ograniczona możliwość jej 
prowadzenia przepisami §8 ust.1 pkt. 1 Rozporządzenia Rady 
Ministrów z dnia 19 kwietnia 2020 r. w sprawie ustanowienia 
określonych ograniczeń, nakazów i zakazów w związku z wy-
stąpieniem stanu epidemii (Dz. U. 2020r., poz. 697), których 
płynność finansowa uległa pogorszeniu, w związku z ponosze-
niem negatywnych konsekwencji ekonomicznych z powodu CO-
VID–19.   

Przedsiębiorca, aby mógł skorzystać z przedmiotowego zwol-
nienia z podatku od nieruchomości składa jedynie korektę De-
klaracji (w przypadku osób prawnych) lub korektę Informacji 
(w przypadku osób fizycznych) do podatku od nieruchomości, 
uwzględniającą nieruchomości do zwolnienia wraz z uproszczo-
nym, wymaganym przepisami ustawy formularzem informacji 
przy ubieganiu się o pomoc rekompensującą negatywne konse-
kwencje ekonomiczne z powodu COVID–19, bez żadnych innych 
dokumentów.

Uwaga: Korekty Deklaracji i Informacji należy składać po opub-
likowaniu się Uchwały RM w Zachodniopomorskim Dzienniku 
Urzędowym, o czym poinformujemy na stronie internetowej.  

Wskazani przedsiębiorcy prowadzący w dniu 1 marca 2020 
roku działalność gospodarczą będą mogli skorzystać z przedmio-

Gmina Bobolice

towej ulgi i składać dokumenty w terminie do dnia 30 czerwca 
2020 roku.   

Szczegółowe zasady określa Uchwała Rady Miejskiej w Boboli-
cach z dnia 30.04.2020 r. (dostępna na stronie: http://bip.boboli-
ce.pl/index.php?id=118538).  

3. Ulgi w podatkach lokalnych z tytułu:
• podatku od środków transportowych, 
• podatku od nieruchomości dla pozostałych przedsiębiorców, 

nie wymienionych w pkt. 2, 
• podatku rolnego, 
• podatku leśnego,  
za okres: kwiecień, maj i czerwiec 2020 roku, w formie: 
a) odroczenia terminu płatności (nie dłużej niż do dnia 

30.09.2020 r,),
b) rozłożenia na raty  (nie dłużej niż do dnia 30.09.2020 r.),
c) umorzenia podatku,
dla wszystkich przedsiębiorców, których płynność finansowa 

uległa pogorszeniu w związku z ponoszeniem negatywnych kon-
sekwencji ekonomicznych z powodu COVID–19.

Ulgi będą udzielane na podstawie pisemnego wniosku Przed-
siębiorcy. Każdy wniosek będzie rozpatrywany indywidualnie z 
uwzględnieniem obecnej sytuacji, przez którą firmy funkcjonują-
ce na terenie naszej Gminy utraciły płynność finansową z powo-
du stanu pandemii. 

4. Zwolnienie z opłaty prolongacyjnej – Przy uzyskaniu 
ulgi w formie odroczenia terminu płatności lub rozłożenia na raty 
zobowiązań podatkowych Przedsiębiorca dodatkowo otrzyma 
zwolnienie z opłaty prolongacyjnej. 

Ulga nie wymaga składania dodatkowych wniosków, jest przy-
znawana łącznie z wnioskiem o udzielenie ulgi podatkowej. Wy-
maga jedynie wypełnienia dodatkowego formularza o pomocy 
publicznej rekompensującego negatywne konsekwencje ekono-
miczne z powodu COVID–19. 

Szczegółowe informacje zawarte są w druku wniosku o udziele-
nie ulgi podatkowej, znajdującego się w załącznikach na stronie 
gminy w zakładce: Bobolicki Pakiet Wsparcia dla Przedsiębiorców 
COVID–19.

Uwaga:  Ulga w opłacie prolongacyjnej  zostanie wprowadzo-
na po opublikowaniu się Uchwały RM w Zachodniopomorskim 
Dzienniku Urzędowym, o czym poinformujemy na stronie inter-
netowej.  

5. Przedłużenie terminu opłaty rocznej z tytułu użyt-
kowania wieczystego oraz przekształcenia prawa użytko-
wania wieczystego w prawo własności w terminie do 30 
czerwca 2020 roku. 

Szczegółowe informacje oraz wszystkie załączniki dostępne 
są na stronie: https://bobolice.pl/cms/28094/bobolicki_pakiet_
wsparcia_dla_przedsiebiorcow

Burmistrz Bobolic
Mieczysława Brzoza 

SAMORZĄD WSPIERA
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Gmina Bobolice. Mobilny urzędnik - pierwszy w powiecie. 23 marca br. na fa-
cebooku i stronie gminy Bobolice ukazała się sonda dotycząca wprowadzenia w 
Urzędzie Miejskim w Bobolicach dodatkowej usługi Mobilnego Urzędnika. Głównym 
zadaniem Mobilnego Urzędnika będzie pomoc w załatwieniu różnych spraw urzędo-
wych bez konieczności wychodzenia z domu osobom niepełnosprawnym i starszym 
z terenu naszej gminy. Sonda trwała do 12.04.2020 r. 

Podajemy wyniki sondy, jednocześnie informujemy, iż stanowisko zostanie urucho-
mione od lipca br.

Szanowni Państwo, Boboliccy Seniorzy, 
z inicjatywy burmistrza Bobolic w maju 

na stronie gminy ruszył Bobolicki Portal 
Seniora, skierowany bezpośrednio do Se-
niorów z terenu naszej Gminy. Portal po-
wstał w celu ułatwienia Seniorom znale-
zienia informacji, które mogą być w danej 
chwili przydatne dla nich, m.in. ogłoszenia 
i aktualności, informacje o: Bobolickiej i 
Zachodniopomorskiej Karcie Seniora, moż-
liwości wypożyczenia sprzętu medycznego 
oraz wiele innych informacji związanych z 

Koszalin. Ru-
szył nabór wnio-
sków o uzyskanie 
refundacji kosz-
tów wyposażenia 
stanowiska pracy 
dla osób niepeł-

nosprawnych oraz na podjęcie działalności 
gospodarczej, rolniczej albo działalności 
w formie spółdzielni socjalnej przez osoby 
niepełnosprawne, finansowanych ze środ-
ków PFRON - Państwowy Fundusz Rehabili-
tacji Osób Niepełnosprawnych.

Zapraszamy wszystkich zainteresowa-
nych do kontaktu z Biurem Pełnomocnika 
Prezydenta ds. Inwestorów Kluczowych i Za-
trudnienia tel. 94 348 87 68/ 504 049 375.

Niezbędne wnioski o przyznanie refun-
dacji kosztów wyposażenia stanowiska 
pracy dla osób niepełnosprawnych oraz 
dla osoby niepełnosprawnej na podjęcie 
działalności gospodarczej dostępne są na 
stronie bip.koszalin.pl

działalnością np. Klubów Seniora działają-
cych na terenie naszej gminy, działalności 
Związku Emerytów i Rencistów z Bobolic 
oraz Bobolickim Uniwersytecie Trzeciego 
Wieku w Bobolicach. Szczegółowe informa-
cje można znaleźć pod adresem: https://
bobolice.pl/cms/28055/bobolicki_por-
tal_seniora.

Drodzy Seniorzy zapraszamy do aktyw-
nego tworzenia strony – zgłoszenia oraz 
propozycje artykułów prosimy o przesyłanie 
informacji elektronicznie na adres: michalak.

mgops@bobolice.pl lub kierownik.mgops@
bobolice.pl. Nadzór nad portalem prowadzi 
Miejsko – Gminny Ośrodek Pomocy Społecz-
nej w Bobolicach. Gdybyście Państwo chcieli 
umieścić informację lub zależałoby Państwu 
na umieszczeniu informacji dla Was ważnej 
podaję w tym celu email do kontaktu:

Zachęcam nie tylko Seniorów do ko-
rzystania z portalu.

Jolanta Stępień
Kierownik MGOPS w Bobolicach

Ruszył Bobolicki Portal Seniora 

Mobilny Urzędnik Refundacja z PFRON
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Gmina Bobolice. 18.04.2020 r. z inicjatywy 
radnego Rady Powiatu Krzysztofa Orlikowskie-
go oraz radnego Miejskiego Piotra Adsmusa, 
mieszkańcy gminy Bobolice oraz pobliskich 
miejscowości wspólnie przyczynili się do ra-

Z całego serca dziękujemy wszystkim osobom zaangażowanym w akcję szycia maseczek.   
Całą akcję zainicjował Radny Rady Miejskiej w Bobolicach: Zbigniew Oleksiak, który zorganizował na początku marca br. zbiórkę pieniędzy 

z przeznaczeniem na zakup materiałów niezbędnych do uszycia maseczek dla Mieszkańców naszej gminy.  
Do akcji zgłosili się Wolontariusze z terenu Gminy Bobolice oraz jedna Mieszkanka Koszalina.  

Na co dzień akcję wspierali pracownicy: Miejsko – Gminnego Ośrodka Kultury w Bobolicach, Środowiskowego Domu Samopomocy 
„Odnowa” w Bobolicach, Ośrodka Rehabilitacyjno – Edukacyjno – Wychowawczego w Bobolicach, Przedszkola oraz Żłobka Miejskiego 

w Bobolicach „ELFIKI”, Sołtysi, Mieszkańcy Sołectw oraz Pracownicy Poczty z Bobolic. 
Dziękujemy za Państwa trud i zaangażowanie – to dzięki Wam przygotowano 9.035 sztuk maseczek dla Mieszkańców Gminy Bobolice.

GDY JEST POTRZEBA 
POTRAFIMY

Pracownicy Przedszkola oraz Żłobka Miejskiego w Bobolicach ,,Elfiki” również 
przyłączyli się do akcji pomagali w wycinaniu materiału na maseczki oraz w pako-
waniu maseczek dla mieszkańców gminy.

Pracownicy Ośrodka Kultury w Boboli-
cach szyją maseczki.

BEZPIECZEŃSTWO I  ZDROWIE

Koronawirus nie przeszkodził krwiodawcom
towania życia ludzkiego oddając honorowo 
krew. Bardzo duża frekwencja pokazała, iż w 
tym szczególnym czasie potrafimy się zjedno-
czyć i wspólnie pomóc potrzebującym. Cieszy 
fakt, iż do akcji przyłączyli się motocykliści 

klubu Wheelie Army pokazując tym samym, 
iż pomoc w potrzebie nie jest im obojętna a 
oni sami, wbrew stereotypom, są ludźmi o 
wielkich sercach i szczególnej pasji. Łącznie 
do oddania krwi zgłosiło się 41 osób, z czego 
zakwalifikowało się 37. Jest to wspaniały wynik 
dający łącznie 16 litrów 650 ml. Dziękujemy 
za to, że byliście z nami w tym dniu i zapra-
szamy wszystkich już na kolejną akcję, która 
odbędzie się 21.06.2020 r. w Bobolicach.

Krzysztof Orlikowski 
radny Powiatu Koszalińskiego

Burmistrz Bobolic Mieczysława Brzoza wraz motocyklistami klubu Wheelie Army, 
którzy tego dnia wsparli akcję.

Rejestracja uczestników
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31 marca zostały w Koszalinie od-
łączone przyciski dla pieszych na 
wszystkich znajdujących się przy 
przejściach dla pieszych sygnaliza-
torach. Od tej pory sygnalizacja dla 
pieszych będzie zapalała się automa-
tycznie – nie trzeba będzie używać 
przycisków, żeby wywołać zielone 
światło. Dzięki temu mieszkańcy Ko-
szalina unikną dotykania wspomnia-
nych urządzeń, co mogło sprzyjać 
przenoszeniu koronawirusa.

Aby wprowadzić te zmiany koniecz-
ne było także wprowadzenie w tryb 
awaryjny (migające żółte światła) 
sygnalizacji znajdującej się na skrzy-
żowaniu al. Monte Cassino – ul. Wła-
dysława IV. Ruch na skrzyżowaniu 
odbywać się będzie zgodnie z ozna-
kowaniem.

Zmiany obowiązują do odwołania.

22 kwietnia do Biura Bezpieczeństwa i Za-
rządzania Kryzysowego przy ul. Strażackiej 
8 dotarł TIR z materiałami dla koszalińskich 
placówek służby zdrowia. Było to 4.250 
specjalnych kombinezonów, które trafiły 
do Szpitala Wojewódzkiego, Szpitala Prze-
ciwgruźliczego i Pogotowia Ratunkowego. 
Kombinezony zostały kupione z rezerwy bu-
dżetowej miasta. Był to pierwszy tego typu 
transport, później do Koszalina dotarły także 
maseczki i jednorazowe rękawiczki. Trans-
port materiałów medycznych z Warszawy do 
Koszalina zorganizowały firma Drutex i Fun-
dacja „Pokoloruj Świat”.

Koszalin od lat wspiera kobiety w 
walce z rakiem szyjki macicy. Jed-
nym z takich działań są coroczne 
szczepienia 13-letnich koszalinia-

nek przeciwko wirusowi HPV, który jest 
głównym sprawcą tej choroby. Szcze-
pionkę przyjmuje się w dwóch dawkach 
i dziewczęta uczestniczące w zeszłym 
roku w tym profilaktycznym progra-
mie otrzymały pierwszą z nich między 
kwietniem a czerwcem 2019 roku. 

Jednak z powodu braku szczepionki Garda-
sil 9 na polskim rynku, nie było możliwe do-
kończenie programu w 2019 roku. Prezydent 
Piotr Jedliński wielokrotnie interweniował w 
tej sprawie. Obecnie szczepionka dotarła 
do naszego kraju i dokończenie programu 
jest możliwe. Jednak w związku z pandemią, 
Główny Inspektor Sanitarny zaleca jego cza-
sowe odroczenie przynajmniej do 18 kwiet-
nia. Dopuszcza jednak wykonanie szczepień 
w szczególnych sytuacjach. 

W grę wchodzi przede wszystkim czas 
wykonania pierwszej szczepionki, bo drugą 
– by była skuteczna – należy użyć w ciągu 
następnych 13 miesięcy. Jak poinformował 
GIS, to lekarz opiekujący się dzieckiem po-

17 maja otwarta został Giełda.
100 tysięcy zakupionych z budżetu miasta 

maseczek ochronnych trafiło do mieszkańców.
15 kwietnia znów otworzono miejsce se-

lektywnego zbierania odpadów komunal-
nych przy ulicy Władysława IV 149.

4 maja działalność wznowiła Koszalińska 
Biblioteka Publiczna, budynek główny i filie.

4 maja 2020 r. Miejska Poradnia Psycholo-
giczno-Pedagogiczna w Koszalinie wznowiła 
działalność w trybie stacjonarnym – częściowo 
także w bezpośrednim kontakcie z klientem.

4 maja została wznowiona działalność 
obiektów sportowych:

1) Stadionie i boiskach piłkarskich przy ul. 
Andersa 16;

2) Stadionie i boiskach piłkarskich przy ul. 
Fałata 34;

3) Boiskach Sportowych „Orlik 2012”.
Od 8 maja koszalinianie objęci kwarantan-

ną w związku z Covid19 są badani w punkcie 
„drive-thru”.

Od 6 maja można ponownie korzystać z 
Koszalińskiego Roweru Miejskiego.

Do 30 czerwca utrzymane zostaje zwolnie-
nie z opłat parkingowych w strefie płatnego 
parkowania (centrum miasta).

Koronawirus w Koszalinie

winien podjąć w tej sprawie indywidualną 
decyzję. Przypomnijmy – szczepieniem z 
2019 r. objęte są dziewczynki urodzone w 
2006 r., które są zameldowane na pobyt 
stały w Koszalinie oraz dziewczynki prze-
bywające w rodzinach zastępczych i pla-
cówkach opiekuńczo – wychowawczych na 
terenie Koszalina. 

Warunkiem otrzymania szczepienia jest 
przyjęcie jej pierwszej dawki w 2019r. Szcze-
pienie dotyczy 257 dziewcząt. 

Szczegółowych informacji można zasięg-
nąć w dotychczasowym miejscu szczepienia 
lub u koordynatora programu, lekarza ro-
dzinnego, pediatry Adama Zająca (tel. 604 
218 122).

Są szczepionki, ale szczepienia odroczone Bezdotykowe  
zielone
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mniane. Ja uważam, że mając do dyspozycji 
takie narzędzie jak nieodpłatne przekaza-
nie nieruchomości, wręcz zabiegam i nama-
wiam samorządy do tego aby skorzystały 
z tego uprawnienia. Cel publiczny to może 
być inwestycja chociażby taka jak plac za-
baw, infrastruktura drogowa, wodociągowa, 
kanalizacyjna, to wszelkie budynki użytecz-
ności publicznej.

• Jak ocenia Pan sytuację naszych rol-
ników, wsi?

– Pomimo tego, że pogoda nie rozpiesz-
cza rolników z naszego regionu, czy szerzej 
z naszego województwa, to prace w polach 

idą pełną parą. Oczywiście dochodzą do nas 
sygnały o tym, że zbyt mała ilość opadów 
doprowadza w pewnych częściach do suszy. 
Niemniej jednak ostateczne informacje od 
rolników będziemy mieli po okresie żniw . 
Wtedy też jako KOWR będziemy przyjmo-
wali wnioski o umorzenie czynszu dzier-
żawnego w wyniku suszy. Trzeba pamiętać, 
że nasz region i województwo mają swoją 
specyfikę. Zupełnie inną niż pozostałe czę-
ści kraju.

• Czyli jaką?
– Mamy niski współczynnik hodowli, a 

najwyższy współczynnik upraw. Do tego 
dochodzi również duże rozdrobnienie go-
spodarstw. I w ramach tej charakterystyki 
trzeba powiedzieć jasno, że nasz regiony 
stoi na bardzo wysokim poziomie. Mamy 
wysokiej jakości produkty, mamy kreatyw-
nych rolników i producentów produktów lo-
kalnych, którzy na zasadzie synergii tworzą 
naprawdę wspaniałe rzeczy. Do tego docho-
dzą konstruktywne i odpowiedzialne organi-
zacje rolnicze i związki zawodowe, z którymi 
OT Koszalin merytorycznie współpracuje. 
Polski rolnik dzięki działalności chociażby 
OT Koszalin ma możliwość się rozwijać.

GOSPODARKA I  ŚRODOWISKO

• Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa 
to instytucja, która wspiera  rolników i 
producentów oraz zajmuje się rozwojem 
rolnictwa. Jak to  wygląda w praktyce w 
Koszalińskim Oddziale Terenowym?

– Przypomnijmy, że Krajowy Ośrodek 
Wsparcia Rolnictwa powstał we wrześniu 
2017 r. w wyniku połączenia dwóch agen-
cji rolniczych tj. Agencji Nieruchomości 
Rolnych i Agencji Rynku Rolnego. Z tym, 
że o ile wszystkie zadania ANR przeszły do 
KOWR, o tyle zadania dawnego ARR w za-
kresie płatniczym przeszły do ARiMR. I w ta-
kim kształcie dzisiaj główne zadania KWOR 
można podzielić na dwa segmenty: kształ-
towanie ustroju rolnego i gospodarowanie 
zasobem oraz rozwój rynków rolnych.

• Co to oznacza w praktyce?
– W praktyce sprowadza się to do tego, 

że każdy rolnik może zgłosić do KOWR–u 
z wnioskiem o dzierżawę lub inna formę 
rozdysponowania nieruchomości rolnych, 
bądź jeśli jest lokalnym producentem to 
może rozpocząć z nami współpracę w ra-
mach kampanii Polska Smakuje i Produkt 
Polski.

Od stycznia 2019 r. aktywnie wspieramy 
Koła Gospodyń Wiejskich. Od pierwszego 
dnia obowiązywania nowej ustawy, OT w 
Koszalinie postanowił zintegrować i zai-
nicjować rożnego rodzaju aktywności dla 
kół. Powstał projekt organizowania przez 
KOWR OT w Koszalinie Kongresów Kół, któ-
re w 2019 r. odbywały się czterokrotnie: w 
Dobrzycy, dwa razy w Białym Borze, oraz 
w Niedalinie. Zachęcamy również koła do 
współpracy z nami w ramach inicjatywy 
Polska Smakuje, aby certyfikowały swoje 
produkty, promujemy je szerszej publicz-
ności, organizujemy ogólnopolski konkurs 
kulinarny Bitwa Regionów. Proces wspar-
cia kół gospodyń wiejskich traktujemy jako 
pomoc w procesie kształtowania się spo-
łeczeństwa obywatelskiego w mniejszych 
regionach Polski, a także miejscowości po-
pegeerowskich.

• Jednym z głównych działań KOWR 
jest gospodarowanie gruntami i  nieru-
chomościami. W tym kontekście macie 
Państwo styczność nie tylko z   rolni-
kami, ale i samorządami. Co może Pan 
powiedzieć o tym aspekcie   działal-
ności? Czy te grunty są sprzedawane, 
oferowane na wynajem?

– Współpraca z samorządami co do zasa-
dy przebiega bez zarzutu. Należy pamiętać, 
że jednym z najważniejszych uprawnień 
KOWR jest nieodpłatne przekazanie nie-
ruchomości na rzecz m.in. samorządów 
lokalnych na cele publiczne. Korzystamy z 
tego uprawnienia   możliwie jak najszerzej. 
Wychodzę bowiem z założenia, że niejako 
obowiązkiem moralnym KOWR jako spad-
kobiercy ANR, a wcześniej między innymi 
PGR jest wsparcie zwłaszcza regionów po-
pegeerowskich. Poprzez plan Balcerowicza 
te miejscowości przez wiele lat były zapo-

KOWR pomaga rolnikom i samorządom
Rozmowa z Krzysztofem Nieckarzem, dyrektorem OT KOWR w Koszalinie

• Jak KOWR wspiera rolników, produ-
centów rolnych, oprócz doradztwa?

– Nasza praca polega choćby na tym, 
że wyszukujemy lokalnych producentów, 
bardzo często zakamuflowanych, skrytych 
w swoich małych manufakturach, dociera-
my do nich i otaczamy ich swoją opieką. 
Ta opieka to nie tylko wsparcie i pomoc 
organizacyjna, czy merytoryczna ale prze-
de wszystkim faktyczna, która sprowadza 
się do promowania lokalnych produktów i 
umożliwienie dotarcia do szerszego grona 
odbiorców. Chociażby organizowanie jar-
marków w galerii handlowej jest jednym z 
najbardziej znanych działań w ramach ini-
cjatywy Polska Smakuje. Producenci nie po-
noszą kosztów organizacji takiego jarmarku 
a otrzymują od nas miejsce i szerokie gro-
no konsumentów. Takich wydarzeń średnio 
w roku organizujemy około 30 w rożnych 
miastach w naszym regionie na przykład 
wspomniane Jarmarki Wielkanocny i Bo-
żonarodzeniowy, Bałtyk Festiwal, ogrom-
ne wydarzenie w Kołobrzegu, które trwało 
trzy dni i było połączone koncertem grupy 
De Mono, uczestniczyliśmy w Darach Lasu 
w Szczecinku, w Festiwalu Kwiatów Jadal-
nych w Dobrzycy. Wszystkie te wydarzenia 
budują markę producentów, którzy w nich 
uczestniczą, a także realnie powiększają 
sprzedaż. Dzięki naszym działaniom wpły-
wamy na kształtowanie nawyków zakupo-
wych. Promujemy patriotyzm lokalny.  

• Podmiotem dedykowanym rolnikom 
jest także ODR. Czym różni się ta   in-
stytucja od KOWRu?

– ODR zajmuje się przede wszystkim 
prowadzeniem szkoleń i doradztwem dla 
rolników. Tak aby mogli skorzystać z pro-
gramów unijnych. Pisanie biznesplanów, a 
także szkolenia z zakresu rozwoju. KOWR 
to dwa najważniejsze elementy: rozdyspo-
nowanie nieruchomości oraz wsparcie ryn-
ku rolnego m.in. lokalnych producentów, o 
których mówiłem wcześniej. Zresztą mamy 
znakomite relacje z Ośrodkiem Doradztwa 
Rolniczego realizujemy wspólnie wiele cie-
kawych inicjatyw. Trzeba pamiętać, że na-
sza praca jest dla rolników i na ich rzecz 
więc między nami nie ma żadnej rywa-
lizacji. Nie skupiamy się na sobie, ale na 
tym aby rozwiązywać konkretne problemy 
rolników. Dotyczy to nie tyko ODR ale rów-
nież ARiMR–u czy KRUS–u, a także Lasów 
Państwowych czy Inspekcji Weterynaryj-
nej. Moja filozofia zarządzania instytucją 
publiczną jest prosta. Jesteśmy powołani 
do tego aby rozwiązywać konkretne prob-
lemy, kreować rzeczywistość, przewidywać 
pewne zjawiska i im przeciwdziałać, nie 
czekając aż coś się wydarzy i dopiero wte-
dy podjąć działania. Dzięki temu jesteśmy 
zawsze dobrze przygotowani. A w związku 
z tym jesteśmy pozytywnie oceniani przez 
naszych rolników.

Rozmawiał: 
Tomasz Wojciechowski
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sków o niezbędne dokumenty, które są po-
trzebne do udzielenia ulg.   
 
2. Ubieganie się o odroczenie terminów 
płatności za wynajmowane lokale użytkowe   
od Miasta (wzór wniosku na stronie BIP Ko-
szalin i ZBM Koszalin) – wnioski należy skła-
dać bezpośrednio do Zarządu Budynków 
Mieszkalnych. 
 
Telefon 94 34 09 100 
lub poczta elektroniczna: 
zbm@zbm.koszalin.pl 
 
Efekty uruchomienia programu:

1. Nie będą biegły odsetki za zwłokę dla rat 
już zaległych, od czynszów za lokale nie bę-
dzie też naliczana rekompensata za koszty 
odzyskania należności. Zostają one wstrzy-
mane od dnia złożenia wniosku, pod warun-
kiem, że po przeprowadzeniu postępowania 
zmierzającego do udzielenia ulgi zostaną 
spełnione wszystkie warunki (na dziś są to 
dokumenty obrazujące sytuację finansową, 
formularze dotyczące pomocy publicznej, 
limity uzyskanej dotychczas pomocy) oraz 
zostanie wydana decyzja. 
 
2. Obecnie wnioski będą przyjmowane bez 
wymaganych dokumentów, tak, aby jak 
najszybciej wstrzymać naliczanie ewentual-
nych odsetek za zwłokę.

GOSPODARKA I  ŚRODOWISKO

Program skierowany do koszaliń-
skich przedsiębiorców oraz osób fi-
zycznych, które nie prowadzą działal-
ności gospodarczej. 

1. Odroczenia terminów płatności lub zale-
głości w podatku:   
- od nieruchomości, 
- środków transportowych,   
- rolnym i leśnym,   
oraz opłaty za użytkowanie wieczyste grun-
tów Gminy. 
 
Co należy zrobić: 
1.1 Pobrać wniosek o udzielenie ulg w for-
mie odroczenia terminów płatności lub zale-
głości w podatku: 
 
- od nieruchomości, 
- środków transportowych,   
- rolnym i leśnym,   
oraz opłaty za użytkowanie wieczyste grun-
tów Gminy 
 
1.2. Wypełnić wniosek – umieszczając  
w nim niezbędne dane wyszczególnione  
w formularzu   
 
1.3. Wypełniony wniosek od 24 marca 2020 
roku należy przesłać: 
 
- e-PUAP (osoby mające profil zaufany)  
z załączonym wypełnionym i podpisanym 

Gmina Bobolice.   Konkurs „Twój Po-
mysł na Biznes” dobiegł końca. Jest to 
I edycja. Ostateczny termin przyjmowa-
nia zgłoszeń minął w dniu 31 marca 2020 
r. Wpłynęło 5 zgłoszeń, z czego 2 to były 
osoby planujące otworzyć działalność go-
spodarczą, natomiast 3 pozostałe to przed-
siębiorcy już istniejący na rynku pracy, 
którzy chcieli rozwinąć swoje działania o 
nowy produkt czy usługę. Zgłoszenia były 
bardzo zróżnicowane, jeśli chodzi o kwe-
stie sektora zawodowego. Pojawiły się pro-
pozycję świadczenia usług technicznych i 
mechanicznych, nowoczesne szkolenia z 
zastosowaniem rzeczywistości wirtualnej, 
gastronomia cukiernicza oraz cykl relaksa-
cyjny dla gości ceniących połączenie pracy 
i odpoczynku w jednym miejscu. 

22 kwietnia br. odbyło się posiedzenie 
cztero-osobowej komisji w formie zdalnej 
komunikacji. Na podstawie karty oceny me-
rytorycznej zostały ocenione zgłoszenia w 
sześciu kategoriach w skali oceny od 1-5. 
Zwycięzcą konkursu została Pani Żaneta 
Tylman, prowadząca działalność na terenie 
wsi Błotko pod nazwą Dwór Złote Błotka. Na-
groda została przekazana laureatce w dniu 
30 kwietnia 2020 r. Wg projektu, jaki złoży-
ła Pani Tylman, kwota z wygranej zostanie 

Od prawej Franciszek Łobocki – Przewodniczący Rady Miejskiej w Bobolicach, Ża-
neta Tylman – zwyciężczyni konkursu oraz Mieczysława Brzoza Burmistrz Bobolic

Pomysł na biznes 
– Oni wykorzystali swoją szansę

przekazana na zakup sauny zewnętrznej lub 
dwóch bali wodnych zewnętrznych relaksa-
cyjnych. Wszystkie zgłoszone pomysły były 

nie szablonowe i mające w sobie duży po-
tencjał przedsiębiorczy. Zachęcamy do ich 
realizowania.

Pakiet dla przedsiębiorców

wnioskiem - skan lub zdjęcie wniosku) na 
skrzynkę: 
/UMKoszalin/SkrytkaESP 
 
- pocztą elektroniczną z załączonym wypeł-
nionym i podpisanym wnioskiem - skan lub 
zdjęcie wniosku) na adres:  
um.koszalin@um.koszalin.pl 
 
- lub wersję papierową złożyć do urny w 
holu Urzędu Miejskiego w Koszalinie, Rynek 
Staromiejski 6-7. 
 
- Przed wysłaniem/złożeniem wniosku moż-
na skontaktować się z pracownikami Wy-
działu Księgowości Urzędu Miejskiego  
w Koszalinie pod numerem telefonu:  
94 34 88 734 
 
- po zakończeniu sytuacji kryzysowej Urząd 
Miejski będzie prosił o uzupełnianie wnio-
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Miejska Energetyka Cieplna w 
Koszalinie powtórzyła ubie-
głoroczny sukces i ponownie 
znalazła się na drugiej pozycji 

w corocznym Ogólnopolskim Rankingu 
Przedsiębiorstw Energetyki Cieplnej. 
Przygotowuje go redakcja „Dziennika 
Gazety Prawnej”.

Ranking publikowany jest w dodatku bi-
znesowym „Strefa Gospodarki”. Jego autorzy 
podczas oceny przedsiębiorstw biorą pod 
uwagę m.in. poziom inwestycji, dane finanso-
we firm, ich skalę działania i wielkość, a także 
zaangażowanie w  przedsięwzięcia ekologicz-
ne i ważne dla lokalnej społeczności.

Koszalińska MEC drugi rok z rzędu zajęła 
w rankingu II miejsce. – Traktujemy tę rywa-
lizację jako próbę zmierzenia się z kolegami 

• Dlaczego akurat samoloty i pojazdy 
latające?

– Dosyć nietypowo się zaczęła się moja 
przygoda z lotnictwem, a mianowicie od stra-
chu i płaczu. Gdy byłem jeszcze dzieckiem 
często nad moją miejscowością lotnicy z Ze-
grza Pomorskiego ćwiczyli loty koszące. W 
momencie kiedy już na poważnie zacząłem 
się interesować lotnictwem moja mama opo-
wiedziała mi właśnie taką historię kiedy jako 
trzy albo czterolatek przybiegłem do domu 
wystraszony i zapłakany właśnie po takim 
niskim przelocie. Natomiast na poważnie u 
mnie zainteresowanie lotnictwem zaczęło się 
jak zacząłem naukę w gimnazjum i niebaga-
telny wpływ miał na to mój wujek, który był 
pilotem oraz jego barwne opowieści z czasów 
służby. I tak trwa ta choroba po dziś dzień.

• A jak wspominasz swoje początki z 
aparatem?

– Pierwsze zdjęcia luźno mówiąc lotnicze 
wykonałem na lotnisku w Zegrzu Pomorskim 
podczas ostatniego pikniku, jaki miał tam miej-
sce o kresie funkcjonowania 24 Bazy Lotniczej 
i 9 eskadry lotnictwa taktycznego, a było to w 
czerwcu 2002r. Były to zdjęcia zrobione zwy-
kłym aparatem, do tego pożyczonym.

• Robienie takich zdjęć wymaga sprzę-
tu fotograficznego wysokiej jakości. 
Czy to droga pasja?

– Niestety bez obiektywu o sporej ognisko-
wej możemy pomarzyć o dobrym zdjęciu w 
locie, gdyż te odbywają się dosyć daleko od 
publiczności. Chociaż muszę przyznać, że 
parę razy zdarzyło się że brakowało mi pod 
ręką aparatu z obiektywem szerokokątnym, 
gdyż pokaz odbywał się blisko. Czy jest to 
drogie hobby? Myślę że tak. Sam zaczyna-
łem od bardzo taniego sprzętu żeby zoba-

i   przyjaciółmi. To dla nas okazja do porów-
nania się z większymi i lepszymi od nas, do 
podpatrzenia co i   jak robią, zastanowienia 
się nad obranym przez nas kierunkiem. To, 
że być może sami możemy być takim wzo-
rem dla innych, o czym świadczą rokroczne 
czołowe miejsca w rankingu, jest dodatkową 
nagrodą – mówi Robert Mania, prezes zarzą-
du MEC w Koszalinie.

Spółka angażuje się w życie miasta, współ-
pracując nie tylko z miejskimi instytucjami i   
firmami, ale również z klubami sportowymi, 
stowarzyszeniami społecznymi, organizacja-
mi pozarządowymi, placówkami kulturalnymi. 
Działa na różnych polach, wpisując się w pro-
mocję miejskiego hasła „Koszalin – centrum 
Pomorza”. Z Urzędem Miejskim i innymi insty-
tucjami realizuje miejski program ogranicza-
nia niskiej emisji, odpowiadającej w głównym 

stopniu za zanieczyszczenie powietrza. 
Wyrazem troski o czyste powietrze jest 

prowadzona od ubiegłego roku inwestycja 
w  nowe systemy odpylania, dzięki którym 
spaliny, wcześniej oczyszczane w 96%, 
będą praktycznie całkowicie pozbawione 
pyłów – stopień oczyszczenia sięgnie bo-
wiem 99,6%. W ubiegłym roku uruchomio-
no już część instalacji w ciepłowni przy ul. 
Mieszka I, w tym roku instalacja zostanie 
tam dokończona i wybudowana w ciepłowni 
przy ul. Słowiańskiej. 

Z kolei współpraca z pozostałymi spółkami 
miejskimi – Przedsiębiorstwem Gospodar-
ki Komunalnej oraz Miejskimi Wodociągami 
i Kanalizacją – zaowocowała akcją zakupu 
respiratorów dla Szpitala Wojewódzkiego w 
Koszalinie. W ten sposób firmy pomagają w 
walce z epidemią koronawirusa.

Miejska Energetyka Cieplna na drugim 
miejscu w rankingu „Gazety Prawnej”

Łowca samolotów
Kamil Olszowy ma niezwykłą pasję. Fotografuje samoloty i myśliwce wojskowe podczas różnych 

pokazów lotniczych w Polsce i na świecie. Opowiada o swoim hobby.

czyć czy mi się to spodoba i czy coś będzie 
mi wychodzić. Niemniej jednak z czasem 
pochłonęło więcej funduszy, ale stopniowo. 
Myślę, że każdy kto zajmuje się w ogóle foto-
grafią wie jak to wygląda ten dylemat – czy 
teraz kupić nowy aparat czy może jednak 
optykę, albo coś jeszcze innego. Zresztą my-

ślę że każde hobby staje się proporcjonalnie 
droższe im głębiej w nim tkwimy.

• Twoje ulubione obiekty fotografii?
– Największym sentymentem darzę chyba 

MiG–i 21. Najtrudniejsze jest zrobienie dobre-
go zdjęcia, a tak naprawdę wstrzelenie się 
w tą dynamikę fotografowania. Zazwyczaj 
mamy kilka sekund aby złapać w kadrze sa-
molot i płynnie go śledzić na torze jego lotu. 
Pamiętać też trzeba, że aby zrobić dobre zdję-
cie szczególnie w czasie pokazu w powietrzu 
bardzo dobrze jest znać program pokazu. 
Wiemy wtedy kiedy nacisnąć spust migawki 
w interesującym nas momencie, na przykład 
kiedy są odpalane tak zwane flary. Jest to 
stały element pokazów wielu zespołów poka-
zowych i trzeba przyznać bardzo efektowny. 
Inną trudnością, jakie sprawia nam fotografo-
wanie różnych statków powietrznych, to róż-
ne nastawy aparatu. Inaczej fotografuje się 
samoloty, a na inaczej śmigłowce.

Rozmawiał: Tomasz Wojciechowski
Foto profilowe: Kasia Zalewska
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W czasie dotkniętym pan-
demią, pomimo istnienia wielu 
ograniczeń, wciąż funkcjonuje, 
a wręcz się rozwija, szeroko po-
jęta sprzedaż internetowa. Stąd 
też przeważająca większość 
pytań zadawanych przez kon-
sumentów dotyczy zagadnień 
związanych z tą formą zawiera-
nia umów. Oto grupa najczęściej 
poruszanych problemów wraz z 
rozwiązaniami:  

1. Czy nabywając elektronicznie rzecz 
od osoby fizycznej posiadam domyślne 
prawo do odstąpienia od umowy bez po-
dawania przyczyny ? Nie. Chyba, że sprze-
dawca udzieli takiej zgody jeszcze przed 
zawarciem umowy.

2. Czy nabywając elektronicznie towar 
od przedsiębiorcy posiadam domyślne 
prawo do odstąpienia od umowy bez po-
dawania przyczyny? Tak. Są jednak pew-
ne wyjątki, które reguluje Ustawa z dnia 

30.05.2014 o   prawach    konsu-
menta.  

3. Czy sprzedawca będący 
przedsiębiorcą musi mnie poinfor-
mować o  prawie do odstąpienia od 
umowy bez podawania przyczyny? 
Tak. Musi też umieścić wzór for-
mularza odstąpienia od umowy. W 
przypadku zaniechania udzielenia 
takiej informacji lub udostępnienia 
formularza, możliwość odstąpienia 

od umowy przedłuża się konsumentowi do 1 
roku i 14 dni.  

4. W jakim czasie muszę złożyć oświadcze-
nie o odstąpieniu od umowy bez podawania 
przyczyny? W terminie do 14 dni kalendarzo-
wych od chwili odbioru towaru. Dla jego sku-
teczności liczy się data stempla pocztowego.

5. Czy sprzedawca musi zwrócić mi koszt 
nabycia towaru zaraz po otrzymaniu oświad-
czenia? Nie. Może to uczynić dopiero po 
otrzymaniu zwrotu towaru. 

6. Kto pokrywa koszty odesłania towaru do 

Powiatowy Rzecznik Konsumentów radzi

Sprzedaż internetowa w często zadawanych pytaniach
sprzedawcy przy odstąpieniu od umowy 
bez podawania przyczyny? Konsument.

7. Czy realizując odstąpienie od umo-
wy bez podawania przyczyny sprzedawca 
musi zwrócić konsumentowi poniesione 
wcześniej koszty transportu towaru do 
domu? Tak, jednakże w wartości najniżej 
z  oferowanych w chwili zawarcia umowy 
sprzedaży.

8. Czy jeśli konsument zamówi towar 
drogą elektroniczną, a odbierze w  sklepie 
stacjonarnym tegoż sprzedawcy, będzie 
to świadczyło, iż zawarł umowę na odle-
głość? Nie. Taka umowa będzie traktowa-
na, jako sprzedaż w lokalu przedsiębior-
stwa. 

9. Czy sprzedawca internetowy realizu-
jący umowę konsumencką może odmówić 
wydania dowodu sprzedaży? Nie. Konsu-
ment zawsze musi otrzymać dowód sprze-
daży nawet, jeśli o to specjalnie wcześniej 
nie poprosił. 

Arkadiusz Janz

W dniach 30-31 marca br. miał miejsce 
odbiór końcowy robót remontowych 
o blisko kilometrowej długości na od-
cinku Borkowice-Śmiechów. Remont 
polegał na utworzeniu ciągu pieszego 
w postaci chodnika oraz na wymianie 
nawierzchni na asfaltową ze wzmocnie-
niem konstrukcji wraz z nowym oznako-
waniem poziomym i pionowym.

Projekt dofinansowany został z Fundu-
szy Europejskich pt. “Przebudowa i remont 
drogi od węzła Borkowice-Śmiechów-Kład-
no-Pleśna w zakresie powiązania z istnie-
jącą drogą krajową nr 11 oraz planowaną 
drogą ekspresową S6 – etap I: Przebudowa 
drogi Borkowice-Śmiechów.” Inwestycja 
była realizowana przez wykonawcę STRA-
BAG Spółka z.o.o. Całkowita wartość zada-
nia wyniosła 2 249 281,26 zł na realizację 
I etapu, natomiast całe przedsięwzięcie 
oszacowano na kwotę 8 316 980,88 zł, z 
czego koszt dofinansowania wyniósł 3 519 
840,44 zł. 

Zrealizowana inwestycja przyczyni się do 
zwiększenia bezpieczeństwa, zwiększy płyn-
ność ruchu oraz poprawi estetykę miejsco-
wości i jakość życia jej mieszkańców.

W ciągu dwóch lat powstanie siedem budynków trzypiętrowych. W nich 
pomieści się 168 mieszkań o średniej powierzchni 50 mkw. Będą to lo-
kale od jedno– do czteropokojowych, które zostaną wykończone „pod 
klucz”. W każdym z projektowanych obiektów znajdą się mieszkania 

przystosowane do potrzeb osób niepełnosprawnych.

Starostwo Powiatowe w Koszalinie wydało decyzję o pozwoleniu na budowę inwestycji 
w ramach rządowego programu mieszkaniowego w Sianowie przy ulicy Juliusza Słowackie-
go. To pierwsza taka inwestycja w województwie zachodniopomorskim. Za jej realizację od-
powiada spółka PFR Nieruchomości. Przedsięwzięcie ma stanowić alternatywą dla zakupu 
mieszkania na kredyt.

– Wydana decyzja umożliwia nam podjęcie kolejnych kroków, a zakładamy, że w lipcu zostanie 
uruchomione postępowanie na wybór generalnego wykonawcy inwestycji – informuje Katarzyna 
Fiuk, rzecznik prasowy spółki PFR Nieruchomości. – Chcielibyśmy, aby budowa osiedla rozpoczę-
ła się jeszcze w czwartym kwartale tego roku. Liczymy, że potrwa ona około 24 miesięcy.

Teren, na którym powstanie nowe osiedle, znajduje się we wschodniej części Sianowa. Niespeł-
na dwuhektarowa działka, która została wskazana przez samorząd miasta i gminy jest otoczona 
przez tereny zielone, od zachodu graniczy z wielorodzinną zabudową mieszkaniową.              (m)
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Nowa inwestycja w Sianowie jest realizowana przez PFR Nieruchomości S.A. w 
Sianowie w ramach rządowego programu mieszkaniowego.

Pozwolenie na budowę wydane

Nowe osiedle w Sianowie
Droga 

Borkowice-Śmiechów 
otwarta
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Nawet w stanie epidemii korona-
wirusa nie próżnują członkowie 
Towarzystwa Koszalińskiej Kolei 
Wąskotorowej (TKKW). W maju 

zorganizowali wyprawy do Rosnowa, 
oczywiście, z zapewnieniem pasażerom 
bezpieczeństwa w postaci dotrzymania 
reżimu sanitarnego. 

W maju wolontariusze TKKW otrzymali i 
rozładowali materiały służące do odbudo-
wy i remontu torowiska. Wartość darowizny 
wynosi około 100 tysięcy złotych. To efekt 
porozumienia, które przedstawiciele TKKW 
zawarli z PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. W 
ramach tej umowy Zakład Linii Kolejowych w 
Szczecinie przekazał na rzecz koszalińskiej 
organizacji dwa kilometry szyn wraz śrubami 
i wkrętami, czyli akcesoriami do mocowania 
nawierzchni kolejowej. 

Warto dodać, że kursy popularnej ciuchci, 
pomimo stanu pandemii, nie zostały zawie-
szone. Z okazji tradycyjnej Majówki i Dnia 
Dziecka wyprawy koleją z dworca w Kosza-
linie nad jezioro Rosnowskie w Rosnowie 
zostały przywrócone, choć w mocno ograni-
czonej formie.                                        (m)

Dom Pomocy Społecznej „Zielony Ta-
ras” w Koszalinie zorganizował ak-
cję, której celem była zbiórka roślin 
ogrodowych przeznaczonych na ob-

sadzenie tarasu przy obiekcie DPS.

Taras jest piękny i przestronny, a pod-
opieczni   placówki chętnie z niego korzysta-
ją w ciepłe i słoneczne dni. W trudnym czasie 
epidemii jest to jedyne miejsce wraz z tere-
nami zielonymi przy DPS, gdzie bezpiecznie 
mogą obcować z przyrodą, wypocząć i po-
prawić samopoczucie. Co roku tworzone jest 
tu miejsce relaksu, który umilają donice z 
roślinami.

Dlatego DPS prosił o podarowanie sadzo-
nek roślin, które są zbędne w koszalińskich 
ogrodach, na tarasach czy balkonach. Mile 
widziane są również donice tarasowe. Na 
tarasach jest dużo   przestrzeni do wypełnie-
nia zielenią, zwłaszcza taką, która lubi duże 

nasłonecznienie i nie boi się wietrznych dni. 
Zbiórka sadzonek roślin trwała od 5 maja 

do 14 maja, czyli zaledwie 9 dni. Podopiecz-
ni DPS są bardzo pozytywnie zaskoczeni 
reakcją mieszkańców Koszalina i nie tylko. 
Wsparli ich zarówno pracownicy DPS, rodzi-
ny mieszkańców Domu, jak i osoby niezwią-
zane z nim na co dzień. Najwięcej było ano-
nimowych darczyńców, którzy z wielkim en-
tuzjazmem przywozili swoje rośliny ogrodo-
we. Do Akcji przyłączyli się także sympatycy 
Grupy Rośliny Wymiana/Sprzedaż Koszalin, 
którzy zorganizowali zbiórkę specjalnie dla 
DPS. Wśród ofiarodawców znaleźli się także 
ci, którzy roślinami zajmują się zawodowo, w 
tym: Gospodarstwo Rolno-Ogrodnicze B.W. 
Szczepańscy z Suchej Koszalińskiej, Szkółka 
Roślin Ozdobnych i Owocowych „Jodełka” 
M. Hawraniak z Kretomina oraz Kwiaciarnia 
Emka E. Parcheta z Koszalina. Z powodu 
przebywania na kwarantannie wiele osób nie 

mogło dowieźć roślin do DPS. Ale jego pod-
opieczni są z nimi już umówieni. 

Zielone serca darczyńców okazały się tak 
wielkie, że wciąż jeszcze trwa planowanie, 
gdzie posadzić podarowane rośliny. Miesz-
kańcy DPS chętnie przystąpili do obsadza-
nia donic i pięknie przyozdobili taras. Dzięki 
temu aktywnie spędzili czas na świeżym po-
wietrzu. Możliwość samodzielnego przygoto-
wania miejsca do wypoczynku dała im dużo 
satysfakcji. Na chwilę mogli zapomnieć o 
trudnych dniach izolacji, spowodowanej pan-
demią. Posadzone rośliny będą ich cieszyły 
przez najbliższe miesiące.

Fot. Paw
eł Gajdzica/TKKW

Darowizna dla wąskotorówki

Dwa kilometry szyn z akcesoriami

Rozładunek materiałów nastąpił na terenie lokomotywowni wąskotorowej.

Akcja „Zielony Taras”
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W związku z unieważnieniem ze względu na stan epidemii konkursów na kandydatów na 
stanowiska dyrektorów w placówkach oświatowych prowadzonych przez gminę Koszalin, do 
dnia 31 sierpnia 2021 roku przedłużono powierzenie stanowisk dyrektorom następujących 
placówek oświatowych:

12 maja br. przypadła 85. rocznica śmierci Marszałka Józefa Piłsudskie-
go. W Koszalinie na placu Zwycięstwa stoi pomnik twórcy Legionów i 
Naczelnika Państwa Polskiego po odzyskaniu niepodległości w 1918 
roku. Niedaleko przebiega też ulica popularnego „Ziuka”.

O rocznicy pamiętali członkowie Stowarzyszenia imienia Marszałka Józefa Piłsudskiego w 
Koszalinie. W 1998 roku powołali szeroki skład komitetu budowy monumentu ku chwale 
wybitnego Polaka. Pomnik został odsłonięty 11 listopada 2003 roku w Święto Niepodległości. 

Prezes stowarzyszenia Paweł Michalak przypomniał słowa Józefa Piłsudskiego: „Polskę być 
może czekają i ciężkie przeżycia. Podczas kryzysów – powtarzam – strzeżcie się agentur. Idźcie 
swoją drogą, służąc jedynie Polsce, miłując tylko Polskę i nienawidząc tych, co służą obcym”.

Zebrani przypomnieli, że przed 20 laty – 12 maja 2000 roku ostatni prezydent Polski na 
uchodźstwie Ryszard Kaczorowski gościł w Koszalinie, aby brać udział w uroczystym podpi-
saniu i wmurowaniu aktu erekcyjnego pod monument Marszałka. 

Tekst i fot. (m)

Wyobraźmy sobie, że jesteśmy w dyskon-
cie o nazwie X i bierzemy do ręki jakiś pro-
dukt. Odwracamy opakowanie a tam znaj-
duje się cała litania z różnymi oznaczeniami 
E. Potocznie wiele osób mówi „Cała tablica 
Mendelejewa”. Owszem jeżeli przyjrzymy 
się wzorom cząsteczek jakie kryją się pod 
odpowiednim oznaczeniem E, możemy do-
patrzeć się wielu atomów. Jednak czy każda 
taka substancja jest trucizną? Zacznijmy od 
tego czym jest to całe E. Odpowiedź jest pro-
sta – to substancja, niebędąca naturalnym 
składnikiem żywności, dodawana podczas 
wytwarzania gotowego produktu (Encyklo-
pedia Popularna, wyd. PWN 2017). 

We wcześniejszym akapicie celowo słowa 
„niebędąca naturalnym składnikiem” zostały 
pogrubione. Może to wyrażenie utwierdza nas 
w przekonaniu, że każde E to trucizna. Czy aby 
na pewno? Z pomocą może posłużyć nam li-
sta, którą z łatwością możemy znaleźć w Inter-
necie. Wystarczy wpisać tylko w wyszukiwarce 
„lista E”. Owszem znajdziemy tam wiele sub-
stancji szkodliwych, ale czy wszystkie?

Zanim przejdziemy do odpowiedzi na py-
tanie z poprzedniego akapitu spójrzmy na 
cytat Paracelusa, niemieckiego lekarza, al-
chemika i przyrodnika. „Wszystko jest truci-
zną i nic nie jest trucizną, tylko dawka czyni 
truciznę”. Chyba każdy zgodzi się z tą sen-
tencją. Popatrzmy nawet na sytuacje z życia 
codziennego. Jeżeli zjemy za dużo słodkiego, 
poczujemy mdłości. Po przesolonej potrawie, 
mamy bardzo duże pragnienie. Wypijemy o 
jeden kieliszek za dużo na spotkaniu ze zna-
jomymi, objawów na drugi dzień nie muszę 
chyba opisywać. Analizując przytoczone 
przykłady, łatwo wyciągnąć prosty wniosek. 
We wszystkim powinniśmy mieć umiar. No 
ale wróćmy do tego całego E. 

Czy wiecie, drodzy Czytelnicy, że szykując 
dobrze wam znane ogórki konserwowe po-
winniście napisać na słoiku E 260? Zgadza 
się, bowiem pod tym oznaczeniem kryje się 
nic innego jak kwas octowy, którego 10% 
roztwór znajdziemy u każdego w domu. E 
300, łykamy gdy dopadło nas przeziębienie, 
czyli witaminę C. E 948 jest gazem, którym 
oddychamy i jest nam niezbędny do życia, 
mowa oczywiście o tlenie. Mógłbym przyto-
czyć jeszcze wiele innych przykładów. Jed-
nak zatrzymajmy się w tym miejscu. 

Więc jak, drodzy Czy telnicy? Czy uważa-
cie dalej, że każde E to trucizna? 

Damian Jankiewicz

W obliczu zaistniałej sytuacji epidemicznej 
Samorządowe Centrum Kultury w Sarbino-
wie zaprasza chętnych do oglądania przy-
gotowanych przez edukatora ośrodka wykła-
dów w Internecie. Cyklicznie są umieszczane 
na kanale Youtube - SCK Sarbinowie. Do tej 
pory można zapoznać się z tematyką kwa-
sów i wodorotlenków. Materiały są doskonałą 
pomocą dla młodzieży szkolnej, która może 
usystematyzować lub uzupełnić zarówno 
wiedzę teoretyczną, jak praktyczną z przed-
miotów przyrodniczych. Zapraszamy!!!

Nowi – starzy dyrektorzy

Kwiaty pod pomnikiem „Ziuka”

Uczcili nie tylko 
pamięć Marszałka

Wiązanki kwiatów były dowodem szacunku dla dokonań patriotycznych Józefa Pił-
sudskiego, co wyraża cytat na pomniku: „Dał Polsce wolność, granice, moc i sza-
cunek”. Od lewej stoją: Zbigniew Piłat, Paweł Michalak i Józef Fleszar.

Czy każde E na opakowaniu 
to trucizna?

Wirtualne wykłady SCK  
w Sarbinowie
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Gmina. Bobolice.  W kwietniu br. Gmina Bobolice w ramach złożonego wniosku, otrzymała dofinansowanie w wysokości 60 
000 zł  na zakup sprzętu komputerowego dla uczniów, którzy nie posiadają sprzętu umożliwiającego im realizację zdalnych lekcji. 
Otrzymane środki przeznaczone zostały na zakup 24 szt. laptopów wraz z zestawem słuchawkowym. Zakupiony sprzęt został już 
przekazany do placówek oświatowych w Gminie z przeznaczeniem go do wypożyczenia go najbardziej potrzebującym uczniom na 
okres trwania zdalnego nauczania. Po powrocie uczniów do szkół, laptopy wrócą do placówek oświatowych i będą wykorzystywane 
do zajęć lekcyjnych. 

Jest to bardzo dobra wiadomość, gdyż w związku z obecną sytuacją (stan epidemii) i wprowadzeniem nowych standardów 
prowadzenia zajęć w systemie zdalnym, wielu uczniów nie posiada sprzętu, który ułatwiłby im realizowanie obowiązku szkolne-
go. Dzięki uzyskanemu dofinansowaniu, wielu uczniów z naszej Gminy skorzysta i będzie mogło brać czynny udział w lekcjach 
zdalnych. 

NAUCZANIE NA ODLEGŁOŚĆ TRWA

Projekt pn. „Zdalna Szkoła – wsparcie Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej w systemie kształcenia zdalnego” współfinansowany jest 
ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 2014-202.

W ramach projektu SP im. Jana Brzechwy w Kłaninie przekazano 4 laptopy. 
Sprzęt wypożyczono uczniom klasy drugiej, piątej i ósmej.  

W Szkole Podstawowej w Kurowie w 
dalszym ciągu trwa nauczanie zdal-
ne. Wychodząc naprzeciw potrzebom 
uczniów ze szkolnej pracowni kompu-
terowej zostało wypożyczonych 5 lap-
topów, aby zdalne nauczanie było ła-
twiejsze. 

Szkoła Podstawowa im. Henryka Sienkiewicza w Bobolicach otrzymała w ramach 
projektu 11 laptopów, które zostały rozdysponowane wśród najbardziej potrzebu-
jących uczniów. Do przydziału sprzętu została powołana komisja, która ustaliła kry-
teria niezbędne do uzyskania pomocy. Wszyscy zakwalifikowani zostali zaproszeni 
do odbioru sprzętu, który ma służyć uczniom w trakcie zdalnej edukacji. Serdecznie 
dziękujemy za wsparcie i życzymy dużo optymizmu, wytrwałości i zdrowia.

Zdalna nauka w Szkole Podstawowej w 
Dargini trwa od 16 marca 2020, jeszcze 
przed wejściem w życie rozporządzenia 
MEN w tej sprawie. SP Dargiń w ramach 
projektu otrzymała 3 laptopy.
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• Jak trafił Pan na ślad 
rodziny Ferchminów i 
związanej z tą rodzina 
historii Wierzchomina?

– Ród Ferchminów od 
dwóch wieków tworzyli 
inflanccy Niemcy. W tra-
dycji rodzinnej zachowano 
wspomnienie o przodku 
z osiemnastego stulecia, 
który uwikłany w pojedy-
nek, zmuszony był opuścić 
majątek w Wierzchominie 
(niem. Varchmin) w pobliżu 
Koszalina. Wieś, której po-
czątki przyjęło się wiązać 
ze słowiańskim osadnikiem 
– Wierzchosławem, w trzynastym wieku była 
zasiedlona przez kolonistów z Niemiec. Ry-
cerze i osadnicy trafiali w te rejony zachę-
cani przez biskupów kamieńskich, którym 
książę pomorski Barnim I oddał te tereny w 
zarząd. Można przypuszczać, że protoplasta 
Ferchminów przyjął nazwisko od miejscowo-
ści, w której postanowił osiąść. Nie wyklu-
czone jednak, że niemieccy osadnicy trudnili 
się trzodą chlewną, dając w ten sposób po-
czątek nazwie miejscowości (ze staroniemie-
ckiego: Varch – trzoda chlewna).

• Ferchminowie byli ponoć elitą po-
morskich Niemców, zajmującą wysokie 
urzędy?

–Tak! Wpływy polityczne Jerzego Varchmi-
na sięgały dworu książęcego w Szczecinie. 
W 1499 roku widzimy go w otoczeniu pary 
książęcej Bogusława X i Anny Jagiellonki. 
Zwrot w późniejszych losach rodu określił 
występek Nicolausa Ferchmina (1740–1820). 

Udział w pojedynku z osobą 
o dużym znaczeniu – obar-
czony w Prusach karą wię-
zienia – zmusił go do opusz-
czenia Pomorza i osiedlenia 
się w Kurlandii.

• A kim był daleki poto-
mek tej linii, Witold Fer-
chmin?

– To wręcz historia sen-
sacyjna. Witold Ferchmin 
był synem inflanckiego 
Niemca (luteranina) i Polki 
(katoliczki), Jadwigi Pietra-
siewiczówny, silnie osadzo-
nej w tradycjach powstania 

styczniowego, w którym wziął udział jej oj-
ciec. W II Rzeczypospolitej był szanowanym 
chemikiem, jednym z dyrektorów zakładów 
spirytusowych Akwawit w Poznaniu. Czas 
ten jednak przerwała wojna. Po zakończe-
niu walk i zrzuceniu oficerskiego munduru, 
jesienią 1939 roku przedarł się z Kresów do 
Poznania, ponownie podjął pracę w Akwawi-
cie (gdzie niemieckiemu zarządowi brakowa-
ło fachowców). Równocześnie wsparł polską 
konspirację, skupioną wokół grupy Witaszka. 
Franciszek Witaszek tworzył Związek Odwe-
tu, którego rolą była eliminacja najniebez-
pieczniejszych Niemców. W jego gabinetach, 
rozsianych w Poznaniu, tworzono m.in. tru-
cizny. Ferchmin dostarczał azotan uranylu 
(UO2NO3) w 50–gramowych słoiczkach. 
Dobrze wiedział o ich przeznaczeniu, miesz-
cząc działania Związku Odwetu w etyce 
zemsty za niemieckie zbrodnie. Mieszkanie 
Ferchminów do końca okupacji pozostawało 
schronieniem dla najważniejszych przywód-

ców podziemia – Juliusza Kolipińskiego, Le-
ona Jędrowskiego. Pomimo nadejścia komu-
nistycznego „szczęścia” pozostał oddanym 
społecznikiem. Myślę, że motto długiego 
życia (zmarł w 1999 r.) oddał krótkimi sło-
wami, stanowiącymi podsumowanie jego 
wieloletniej współpracy z harcerstwem: „Żyć 
i pracować dla Polski”. Tak. Po wielu latach 
badań nad młodością „ochotnika do Aus-
chwitz, Witolda Pileckiego, postaci obecnie 
już szeroko rozpoznawalnej – postanowiłem 
prześledzić losy jego kompanów, takich jak 
on, młodych–gniewnych, którzy tworzyli po-
kolenie dorastające u progu wielkiej zmiany.

• I to dlatego losy Ferchmina zamierza 
Pan zawrzeć w planowanej niebawem 
książce?

– Jako historyk od lat zajmuję biografisty-
ką, stawiając sobie najczęściej pytanie o 
źródła decyzji, które człowiek podejmuje w 
trudnych momentach życia, o źródła życio-
wych wyborów. Stąd pomysł na książkę. Jej 
roboczy tytuł, „Dynastie”, powinien odda-
wać jej zamysł. Planuję umieścić tam kilka 
przeciwstawnych sobie dróg życiowych, 
mieszczących się z jednej strony w obsza-
rze zdrady, z drugiej – wierności polskim 
ideałom. Intencją jest przeciwstawienie so-
bie biografii „podłych” i „chwalebnych”. Z 
pewnością znajdzie się tam tandem opraw-
ców Witolda Pileckiego – prokurator Czesław 
Łapiński (który zażądał dla Pileckiego kary 
śmierci) oraz Stanisław Łyszkowski, brutalny 
śledczy Urzędu Bezpieczeństwa. Obaj dożyli 
spokojnego końca… A z drugiej – będą obaj 
rówieśnicy: Ferchmin oraz Pilecki.

Rozmawiał: Tomasz Wojciechowski
Fot. Internet

Nieznane Wierzchomino 
i ród Ferchminów

Rozmowa z Krzysztofem Trackim, historykiem i publicystą
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Temat poszukiwania szczęścia jest za-
sadniczym i ważnym składnikiem życia 
człowieka, niezależnie od tego, czy w swo-
ich przemyśleniach i działaniach zdaje on 
sobie sprawę z tego, czy też jest to kwe-
stia nieuświadomiona. Sposób dążenia do 
szczęścia w życiu każdej jednostki wydaje 
się filozoficznym fundamentem, na którym 
opiera się, stale jest wybierana i modyfi-
kowana czy też już obrana została droga 
życiowa. Podstawą wszelkiego działania i 
wyborów życiowych jest głęboko osadzo-
ny w świadomości sposób pojmowania ży-
cia. Wybór drogi edukacji, wybór zawodu, 
podejmowanie decyzji w kwestii założenia 
tradycyjnej lub nietradycyjnej rodziny lub 
decyzja samodzielnego pozostawania w 
jednoosobowym gospodarstwie domowym, 
wybór sposobu spędzania wolnego czasu, 
przebywanie z określonymi osobami, a na-
wet z ulubionymi zwierzętami oraz przywią-
zywanie uwagi do dbania o zdrowie i urodę 
w większym lub mniejszym stopniu – celem 
tego wszystkiego ostatecznie jest dążenie 
do szczęścia, nie tylko swojego, ale też in-
nych osób w otoczeniu. 

Temat poszukiwania szczęścia jest szcze-
gólnie związany z późniejszym wiekiem, kie-
dy to często pozostaje więcej czasu na za-
sadnicze rozważania. Poszukiwanie szczęś-
cia nie tylko nie kończy się wraz z upływem 
wieku średniego, ale się w nim na nowo 
zaczyna. Ogromną przewagę późniejszego 
etapu w życiu człowieka jest zgromadzony 
zbiór doświadczeń swoich i innych osób, w 
związku z czym łatwiej w nim o świadome 
dążenie do szczęścia. Jest to niezwykły i 
piękny czas, w którym istnieje możliwość 
zadania sobie pytania o to, czym dla danej 
osoby jest szczęście i jak można dążyć do 
udanego, satysfakcjonującego życia na ile 
to możliwe i roztaczać wewnętrzny blask w 
swoim otoczeniu (Władysław Tatarkiewicz, 
O szczęściu, Wyd. 3, Państwowe Wydawni-
ctwo Naukowe, Warszawa 1962, s. 17).

Nie zawsze jest tak, że szczęście przy-
chodzi niejako samo, ważnym składnikiem 
życia jest samodzielne jego poszukiwanie 
w różnych sferach życia. Późniejszy wiek 
może być nawet najpiękniejszym okre-
sem w życiu człowieka starszego, okresem 
przeżywanym świadomie, wartościowo i 
pożytecznie. Arystoteles twierdził, że by-
cie szczęśliwym polega na tym, aby „do-
brze żyć i dobrze się mieć”. Dla starożyt-
nych filozofów szczęście było posiadaniem 
największych dóbr, które są dostępne dla 
człowieka (tamże, s.19). Jedni za te dobra 
uważali dobra o charakterze idealistycz-
nym, etycznym, inni – dobra umożliwiające 
odczuwanie przyjemności (tamże, s. 20). 
Podział na dobra duchowe i cielesne wynika 
z dwoistości natury ludzkiej, z jednej strony 

bowiem człowiek jest bytem materialnym i 
ma ciało oraz funkcjonuje w realnym świe-
cie złożonym ze składników materialnych, 
a drugiej strony człowiek obdarzony jest 
świadomością i zdolnością do myślenia abs-
trakcyjnego oraz funkcjonuje w świecie sto-
sunków międzyludzkich.

Osoby starsze często czują się wtedy 
szczęśliwe, kiedy podsumowując swoje do-
tychczasowe życie dochodzą do wniosku, 
że w ich życiu przeważały rzeczy dobre nad 
złymi. Nazywają to często „dodatnim bilan-
sem życiowym” (tamże, s. 21). Zadowole-
nie z całości dotychczasowego życia wpły-
wa na samopoczucie w późniejszym wieku. 

O osiąganie szczęścia w życiu warto za-
biegać również dlatego, że w skład życia 
człowieka wchodzą także te zdarzenia, któ-
re zaszłyby, gdyby danej osoby nie było na 
świecie. Granica istniejąca między życiem 
jednej osoby a życiem innych osób jest 
płynna – szczęśliwy człowiek, w tym osoba 
w późniejszym wieku, to szczęśliwe otocze-
nie i inni ludzie wokół niej (tamże, s.39). 
Osoby w późniejszym wieku, które choćby 
próbują być szczęśliwe sprawiają, że ich 
członkowie rodziny czy znajomi czują się le-
piej w ich obecności, tę wewnętrzną radość 
potrafią rozprzestrzeniać dokoła siebie na 
innych.

Warto nie poddawać się i konsekwentnie 
walczyć na co dzień choćby o trochę rado-
ści i nieustannie podnosić się po każdora-
zowym upadku, choćby na tle zdrowotnym, 
ponieważ w życiu nic nie jest dane raz na 
zawsze. Warto, aby osoby starsze zabiegały 
o piękne życie, szczęśliwe życie, na które 
nigdy nie jest za późno. Tym seniorom, któ-
rzy już się poddali, warto stale przypominać 
– na osiągnięcie szczęścia nigdy nie jest za 
późno, niezależnie od tego, co wydarzyło 
się wcześniej czy od tego, jak teraz wyglą-
da aktualna sytuacja. Przeszłość jest zako-
rzeniona w każdej istocie, jednak wpływać 
można zazwyczaj tylko na teraźniejszość i 
na przyszłość. Dlatego też czasem warto 
zostawić pewien rozdział życia za sobą, jeśli 
okazał się on niepomyślny, i zacząć wszyst-
ko od początku nie oglądając się wstecz.

Często szczęście nie przychodzi samo, 
lecz wymaga ono włożenia wysiłku w dą-
żenie do niego. Karol Marks, który już na 
stałe został włączony do grona wybitnych 
osób w historii ekonomii, podał następującą 
definicję szczęścia: „szczęście to walka, a 
nieszczęście – kapitulacja”(tamże, s. 55). 
Coś w tym jest, gdyż wiele osób, w tym do-
świadczonych życiowo seniorów podkreśla, 
że jednym z najnieprzyjemniejszych doznań 
w życiu jest poczucie bezsilności.

Reakcja człowieka na określone warunki, 
jego predyspozycje, możliwości, umiejęt-
ności i unikatowe talenty mogą wyrazić się 

najgłębiej podczas pokonywania przeciw-
ności, choćby drobnych i ustawiania trochę 
wyżej poprzeczki i dążeń, w przeciwnym ra-
zie pozostają uśpione, pozostawiając uczu-
cie niespełnienia. Dlatego też zupełna ży-
ciowa bierność może czasem przyczynić się 
do wewnętrznego poczucia nieszczęścia, 
pustki, nudy i braku sensu, na co właśnie 
szczególnie podatne są osoby w później-
szym wieku, które niejednokrotnie czują 
się osamotnione i niedocenione. Dlatego 
też czasem warto zadać sobie pytanie, jak 
by się chciało przeżyć życie, gdyby miało 
się szansę rozpoczęcia go od nowa. Prze-
cież nikt nie może stwierdzić, że później-
szy okres życia nie może być poświęcony 
właśnie do tego, aby chociaż trochę zacząć 
żyć w taki sposób, o jakim dotychczas się 
nieśmiało marzyło, jeśli nie łączy się on z 
krzywdą samego siebie i innych. 

W późniejszym wieku człowiek ma więcej 
wolnego czasu i powinien z tego skorzystać. 
Przykładem jest koszalinianin Pan Gracjan 
Fijałkowski, którego twórczość literacka roz-
poczęła się właśnie na emeryturze.

Choć pewne zdarzenia, które wywołały 
dane uczucia są już przeszłością, to uczu-
cia, które one wywołały, trwają nadal. Two-
rzą one trwałe nastroje (tamże, s.87). 

W związku z tym dążenie do osiągnięcia 
szczęścia w życiu jest ułatwione, gdy oso-
ba starsza bierze udział w wydarzeniach 
lub choćby od czasu do czasu uczestniczy 
w sytuacjach, które sprzyjają odczuwaniu 
przyjemnych stanów oraz gdy stara się 
myśleć pogodnie, a nadzieją na lepsze ju-
tro i unika form nieuzasadnionego nieza-
dowolenia. 

Osiągnięcie przeżywania stanu upojenia, 
ukojenia, radości czy błogości jest ułatwio-
ne w doświadczeniach miłości, przyjaźni, 
podziwiania piękna sztuki, w pogłębianiu 
życia wewnętrznego (tamże, s.92). Wyro-
zumiałość, uznanie i zrozumienie otocze-
nia dla radości seniora są okolicznościami 
wspierającymi ją (tamże, s. 100). Aktyw-
ność społeczna, towarzyska, zawodowa w 
mniejszym wymiarze ze względu na mniej-
sze możliwości mogą przyczynić się do po-
czucia szczęśliwości, gdyż osoby w później-
szym wieku odczuwają często potrzebę by-
cia pożytecznym dla innych i dzielenia się 
swoim doświadczeniem z innymi. 

B. Pascal pisał, że „nic nie jest dla czło-
wieka bardziej nieznośne, jak pozostawać 
w zupełnym spokoju bez namiętności, bez 
interesów, bez rozrywek, bez wysiłków. 
Czuje wtedy swą nicość, samotność, nie-
dostateczność swych sił, swą zależność, 
słabość, pustkę. Niezwłocznie z głębi jego 
duszy wyjdzie nuda, ciemność, smutek, 
troska, niezadowolenie, rozpacz” (tamże, 
s.179).                                                 (cdn)

Aneta 
Przysowa

O poszukiwaniu szczęścia  
w późniejszym wieku (1)
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Dr hab. Danuta Zawadzka, prof. 
PK i dotychczasowa prorektor 
ds. kształcenia została nowym 
rektorem Politechniki Koszaliń-

skiej na kadencję 2020–2024. Wybory 
odbyły się 29 kwietnia br. Wzięło w nich 
udział 70 członków Kolegium Elektorów 
(KE), reprezentujących wszystkie śro-
dowiska Politechniki Koszalińskiej.

82,9 proc. elektorów opowiedziało się za 
kandydaturą dr hab. Danuty Zawadzkiej. Tym 
samym jedyna kandydatka na najwyższy 
urząd w uczelni uzyskała wymaganą więk-
szość głosów. Głosowanie – pierwszy raz w 
historii Politechniki Koszalińskiej – odbyło się 
elektronicznie. Zakończone zostało o godz. 12. 

Zaufanie do programu rozwoju uczelni
10 minut później, w obecności elektorów, 

którzy online obserwowali przebieg uroczy-
stości w sali Senatu, przewodniczący KE, dr 
hab. Jerzy Korczak, prof. PK, oddał głos prze-
wodniczącej Komisji Skrutacyjnej KE, dr hab. 
Monice Zawierowskiej–Łozińskiej, prof. PK, 
która odczytała protokół.

W głosowaniu wzięło udział 100 proc. 
uprawnionych. Głosów ważnych również 
było 100 proc. przy wymaganej większości 
na poziomie 36 głosów. W wyniku tajnego 
głosowania, kandydatka uzyskała 58 głosów, 
czyli 82,9 proc. poparcia.   

Dr hab. Jerzy Korczak oznajmił: – Jest mi 
niezmiernie miło zakomunikować, że od dzi-
siaj rektorem elektem jest pani profesor Da-
nuta Zawadzka. 

– Bardzo dziękuję za poparcie mojej kan-
dydatury – to pierwsze słowa dr hab. Danuty 
Zawadzkiej, prof. PK w nowej roli. – Głosy na 
mnie oddane wskazują na zaufanie i przyzwo-
lenie do realizacji programu rozwoju uczelni. 

– Szczególne podziękowania kieruję do 
rektora, prof. Tadeusza Bohdala, a także do 
rektorów poprzednich kadencji – dodała rek-
tor elekt. – Panów wielkie poparcie od same-
go początku utwierdzało mnie w przekona-
niu, że ten pomysł jest możliwy do realizacji. 
Dziękuję Radzie Uczelni za rekomendację 

mojej kandydatury, przewodniczącemu Ko-
misji Wyborczej Uczelni i wszystkim człon-
kom komisji za podjęcie się trudu organizacji 
wyborów w niełatwym dla nas wszystkich 
okresie oraz przewodniczącemu Komisji 
Elektorów i Komisji Skrutacyjnej za sprawne 
przeprowadzenie wyborów rektora.

Specjalne podziękowania dla studentów
Szczególne podziękowania dr hab. Danu-

ty Zawadzkiej skierowała do studentów: – 
Jestem pod wrażeniem państwa postawy i 
zaangażowania. Mamy wspaniałą młodzież. 
Jestem też przekonana, że razem możemy 
osiągnąć założone cele. 

– Dziękuję wszystkim za zaufanie – pod-
kreśliła rektor elekt. – Osoby nieprzekonane 
zapraszam do współpracy. Mam nadzieję, 
że to zaufanie na przestrzeni lat realizowa-
nia mojego programu będziemy wspólnie 
budować.

Po podziękowaniach, przewodniczący Ko-
misji Wyborczej Uczelni, dr hab. inż. Tomasz 
Piskier, prof. PK, oficjalnie wręczył dr hab. 
Danucie Zawadzkiej akt potwierdzający wy-
bór na rektora Politechniki Koszalińskiej.

Głos zabrał również prof. Tadeusz Boh-
dal, który powiedział: – Wysokie poparcie 
świadczy o tym, że jesteśmy jednością aka-
demicką, będziemy wspierać panią rektor 
w czasie tej kadencji. Życzę, aby była ona 
udana, pełna sukcesów, a uczelnia dalej 
się rozwijała. Znając pani rektor charakter 
wierzę, że będzie to rozwój zrównoważony, 
oparty o współdziałanie z pracownikami i 
przysporzy nam wszystkim wielu sukcesów. 
Życzę udanej kadencji i żeby z niej wyszła 
pani druga kadencja. 

W pierwszym po wyborach wywiadzie, 
udzielonym Studiu HD Platon Politechniki 
Koszalińskiej, rektor elekt powiedziała mię-
dzy innymi: – Jestem szczęśliwa, dziękuję za 
poparcie mojej kandydatury. Tak duże popar-
cie wskazuje na poparcie mojego programu 
wyborczego i mojej wizji rozwoju uczelni. 
Chciałabym, żeby Politechnika Koszalińska 
była otwarta, prestiżowa i przedsiębiorcza. 
Otwarta na wszelkie działania rozwojowe, 
współpracę i realizację swojej misji. Presti-
żowa, bo aktywna we wszystkich obszarach 
działalności człowieka i atrakcyjna dla kandy-
datów na studia. Przedsiębiorcza, czyli mię-
dzy innymi wyzwalająca w ludziach kreatyw-
ność. Wspólnie możemy zrealizować ten plan.

Literatura, taniec i podróże
Dr hab. Danuta Zawadzka jest koszalinian-

ką. Ukończyła II LO im. Władysława Broniew-
skiego. Rozpoczęła studia w Wyższej Szkole 
Inżynierskiej, a naukę zakończyła w Politech-
nice Koszalińskiej. 

Podczas studiów na Wydziale Ekonomii i 
Zarządzania (obecnie: Wydział Nauk Ekono-
micznych) była przewodniczącą Parlamentu 
Studentów i członkiem Senatu PK. Po stu-
diach rozpoczęła pracę naukową. Doktorat z 
nauk ekonomicznych (finanse i bankowość) 
obroniła w Uniwersytecie Szczecińskim. W 
Uniwersytecie Ekonomicznym w Poznaniu, 
uzyskała stopień naukowy doktora habilito-
wanego (finanse przedsiębiorstw). 

W Politechnice Koszalińskiej przeszła 
wszystkie szczeble zatrudnienia; była asy-
stentem, adiunktem, jest profesorem uczel-
ni i kierownikiem Katedry Finansów Wydziału 
Nauk Ekonomicznych. Od ośmiu lat pełni 
funkcję prorektora do spraw kształcenia. 
Prowadzi aktywne życie zawodowe: poza 
prowadzeniem zajęć, publikuje, uczestniczy 
w projektach, gremiach naukowych.  

Mąż rektor elekt, dr hab. inż. Robert Su-
szyński, prof. PK, również związany jest z Po-
litechniką Koszalińską, pracuje na Wydziale 
Elektroniki i Informatyki. Od kilku lat, realizując 
swoje pasje, jest kierownikiem Obserwatorium 
Astronomicznego w Koszalinie. Syn Mateusz 
uczy się w szkole sportowej, trenuje siatków-
kę, a jego zainteresowania skupiają się wokół: 
matematyki, fizyki i języków obcych. 

Dr hab. Danuta Zawadzka wśród swoich 
pasji wymienia trzy najważniejsze: literatu-
ra, taniec i podróże. 

Magdalena Grzybowska
Fot. Adam Paczkowski/Politechnika 

Koszalińska

Prof. Danuta Zawadzka nowym rektorem 
Politechniki Koszalińskiej
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Gmina Będzino w ramach projektu granto-
wego pn.: ”Zdalna Szkoła – wsparcie Ogólno-
polskiej Sieci Edukacyjnej” pozyskała ponad 
60 tys. zł na zakup sprzętu dla uczniów gmin-
nych szkół. Działania są odpowiedzią na obec-
ną sytuację szkolnictwa, spowodowaną epide-
mią koronawirusa. Nasza gmina zakupiła m.in. 
26 laptopów, 3 tablety i oprogramowanie. 

Po ocechowaniu sprzętu w odpowiednie 
nalepki i przygotowaniu protokołów przeka-
zania, dyrektorzy w dniu 16 kwietnia zostali 
zaproszeni do Urzędu Gminy po odbiór zaku-
pionego sprzętu. Laptopy zostały przekaza-
ne do 4 szkół, których organem prowadzą-
cym jest Gmina Będzino. Zgodnie z projek-
tem, na czas zamknięcia placówek sprzęt 
umożliwi dzieciom, które nie miały dotych-
czas takich możliwości, na kontynuowanie 
podstawy programowej w domu, w formie 
zdalnej. Po zakończeniu zdalnego naucza-
nia, laptopy doposażą sale informatyczne 
szkół, gdzie będzie można z nich korzystać w 
ramach zajęć na lekcji informatyki. Obecnie 
sprzęt jest już w rękach uczniów i służy im w 
codziennej nauce.

PIOSENKA O OSADNIKACH 1945

Słowa: Czesław Kuriata Muzyka: Przemysław Ostrowski
 
 Nikt już dzisiaj nie pamięta

Nikt już dzisiaj nie pamięta
Kto był pierwszy na tej ziemi
Czyja najpierw tu stanęła stopa
Czyj tu pierwszy orał lemiesz
Każdy jednak to wspomina
Gdy przez pola szedł po minach
Praca nocą praca we dnie
Ciągle tylko dnie powszednie
Nikt już dzisiaj nie pamięta
Czy tu były kiedyś święta

Refren: Przykład dały ptaki tamtej wiosny
Wijąc gniazda gdzie krwią rdzawe schrony
W ślad za nimi kwiaty poszły
Okwitając domy z każdej strony
Potem gołąb siadł na dachu
Bocian począł klekotanie
Przybysz rzekł: „Nie ma strachu,
Tu na zawsze już zostaniem”
Bo kiedy kwiaty kiedy ptaki
Kiedy wartko płyną rzeki
Człowiek jest jest już taki
Że zostaje aż na wieki

Teraz kłosy na okopach
Teraz ziemia już w kolorach
Nową ziemię przybysz wnet pokochał
Ziemię całą już zaorał
Kości Słowian tu odkopał
Tam gdzie kłosy na okopach
Czasem tylko dziad do wnuka
Powie pełen rozrzewnienia
„Człowiek ziemi musi słuchać
Wtedy spełnią się marzenia”

Refren: Przykład dały ptaki tamtej wiosny…

Od redakcji: Piosenka o osadnikach powstała z okazji 75–lecia osadnictwa 1945 roku na Pomorzu Zachodnim. 
Jej autorami są koszalińscy twórcy: poeta Czesław Kuriata (tekst) i Przemysław Ostrowski (muzyka).

Gmina Będzino pozyskała laptopy dla uczniów
Fot. UG Będzino

Projekt jest realizowany w ramach Progra-
mu Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 
2014-2020 Osi Priorytetowej nr I „Powszech-
ny dostęp do szybkiego internetu” działania 
1.1.:”Wyeliminowanie terytorialnych różnic 

w możliwości dostępu do szerokopasmowe-
go internetu o wysokich przepustowościach” 
dotyczącego realizacji projektu grantowego 
pn.: ”Zdalna Szkoła – wsparcie Ogólnopol-
skiej Sieci Edukacyjnej.
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Amfiteatr nabiera nowych kształtów. Tak zmieniał się przez ostatnie pół roku.

Oferta Bałtyckiego Teatru Dramatycznego
Od 1 maja na www.btd.koszalin.pl można kupić voucher na spektakle BTD. Cena? Tylko 25 zł! Vouchery można wykorzystać aż do 31.08.2021 

roku i obowiązywać będą na spektakle BTD oraz spektakle gościnne. Zasada jest prosta: kup teraz a zrealizuj w nowym sezonie 2020/2021. 
Regulamin dostępny na www.btd.koszalin.pl.  

Wspomnienie wielkanocnego Koszalina
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Od 15 marca z chwilą zamknięcia 
placówek kultury rozpoczęliśmy 
wielkie sprzątanie pomieszczeń, 
porządkowanie magazynków, 

usuwanie zbędnych dekoracji oraz wy-
konanie drobnych napraw i remontów. 
W Domu Ludowym w Tymieniu odno-
wiony został korytarz. W Domu Kultury 
w Dobrzycy odnowiona została podło-
ga w sali widowiskowej. Poważniejszy 
remont odbywa się w Domu Kultury w 
Będzinie, gdzie na sali widowiskowej zo-
stała wymieniona instalacja elektryczna 
i oświetlenie. W dalszym ciągu trwają 
prace związane z przygotowaniem ścian 
do malowania, a  następnym etapem ma 
być wymiana podłogi.

W trudnym okresie dla  wszystkich, walka 
o zdrowie z nieprzewidywalnym wirusem po-
trafi jednoczyć ludzi. Duża część  łączy siły i 
pomaga tym, którzy są na tak zwanym pierw-

Szanowni Mieszkańcy Gminy Będzino!
Jak Państwo pamiętacie, co roku organizo-

wany był konkurs „Piękna wieś Twoją zasłu-
gą”, którego celem było głównie zmobilizowa-
nie mieszkańców do dbałości o swoje posesje, 
zagrody, osiedla. W tym roku, ze względu na 
panującą pandemię nie możemy odwiedzić 
Państwa w Waszych sołectwach, posesjach, 
ogrodach i ciekawych zakątkach skrytych 
nieraz w głębi ogrodu. Chcąc zachęcić jed-
nak Państwa do aktywności na świeżym po-
wietrzu , zapraszamy do pracy we własnych 

szym froncie, służbie zdrowia. Gminny Ośro-
dek Kultury w Będzinie również przyłączył się 
do szycia maseczek. Koordynatorką całej ak-
cji jest pani Ania z  Koła Gospodyń Wiejskich 
z Będzina. Instruktorzy ze świetlic w Dobrzy-
cy, Strachominie, Mścicach oraz z Tymienia 
szybko zabrali się do pracy. Do dnia 10 maja 
uszyliśmy ich ponad 2500 . Maseczki zosta-
ły przekazane do Szpitala w Koszalinie oraz 
trafiły do dyspozycji wójta Mariusza Jaroniew-
skiego, który rozprowadził je  dla najbardziej 
potrzebujących mieszkańców gminy. 

Dom Kultury w Będzinie od kwietnia 2020 
r. prowadzi zajęcia online codziennie od 
godz.14:00. Zajęcia prowadzone są na stro-
nie Google Hangouts, gdzie możemy łączyć 
się z większą grupą odbiorców. Zaintereso-
wanie jest różne w poszczególnych dniach, 
co spowodowane jest także lekcjami szkol-
nymi online. Na naszych wirtualnych spot-
kaniach dzieci i młodzież mogą uczestniczyć 
w zajęciach artystycznych, plastycznych, 

przyrodniczych oraz skorzystać z pomocy w 
odrabianiu lekcji a także zasięgnąć porady 
i rozmowy na nurtujące je tematy. Na trud-
ny czas pandemii inaczej reagują młodsze 
dzieci  a inaczej nastolatkowie, dlatego sta-
ramy się stworzyć atmosferę wsparcia i po-
mocy dla każdej kategorii wiekowej. Obecnie 
najcięższym problemem dzieci trudnym do 
zaakceptowania, jest izolacja i brak kontak-
tu z rówieśnikami, co powoduje że czują się 
samotni, dlatego świetnym rozwiązaniem 
jest taka forma zajęć, gdzie staramy się 
umilić im ten czas jak najlepiej. Zaprasza-
my wszystkich zainteresowanych, wystarczy 
zalogować się w aplikacji Google Hangouts 
i wysłać adres gmail na numer instruktora 
świetlicy (numery dostępne na stronie Goku) 
lub skontaktować się przez Messenger.

Mamy nadzieję, że w niedalekiej przyszło-
ści będziemy mogli chociaż w ograniczony 
sposób otworzyć nasze placówki i służyć ca-
łemu społeczeństwu w tak trudnych czasach.

ogrodach i zagrodach. Wykorzystajmy czas 
izolacji aktywnie, z korzyścią dla siebie i włas-
nego obejścia, oczywiście z zachowaniem 
wszelkich zasad bezpieczeństwa.

Zamiast konkursu „Piękna wieś Twoją za-
sługą” proponujemy Państwu „Piękną wieś w 
obiektywie”. Ze względu na istniejącą sytua-
cję nie w formie konkursu, ale może zechce-
cie się Państwo podzielić z nami ciekawymi 
zdjęciami miejsc, które warte są pochwa-
lenia się nimi. Fotografujmy swoje ogródki 
i obejścia. Wiosna, to najpiękniejsza pora 

roku, gdzie wszystko budzi się do życia, więc 
może warto to uwiecznić skoro więcej czasu 
spędzamy w domu. 

Zachęcamy do przesyłania swoich foto-
grafii, a my stworzymy galerię nadesłanych 
zdjęć na naszej stronie internetowej i będzie-
my je sukcesywnie prezentować. 

Zdjęcia prosimy przesyłać na adres 
promocja@bedzino.pl z dopiskiem „wy-
rażam zgodę na publikację zdjęć na 
stronie Urzędu Gminy Będzino”.

Piękna Wieś w obiektywie

Gminny Ośrodek Kultury w trudnym 
okresie pandemii
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Herby miejskie to oznaki reprezen-
tacyjne i własnościowe danego 
miasta. Historia najstarszych z 
nich sięga mniej więcej przeło-

mu XII i XIII w., kiedy były nadawane 
wraz z prawami miejskimi przez zało-
życiela miasta. W późniejszym okresie 
powszechnie były wybierane na zasa-
dzie wolnego wyboru przez władze mia-
sta (często dokonywano go jednak pod 
wpływem biskupa czy księcia lokujące-
go miasto). W praktyce służyły do ozna-
czania własności miejskiej, tj. granic 
miasta, budynków i różnych sprzętów, 
a przede wszystkim widniały na pieczę-
ciach zarządu miejskiego, które – w cza-
sach powszechnego analfabetyzmu – za-
stępowały podpis i potwierdzały auten-
tyczność dokumentów. Pieczęcie miej-
skie pozostają więc w ścisłym związku 
z herbami i uznawane są za na najważ-
niejsze źródło wiedzy na ich temat.

Założycielem Bobolic był biskup kamieński 
Fryderyk von Eickstädt, który nadał miejsco-
wości lubeckie prawa miejskie 17 kwietnia 
1340 r. Wraz z nimi miasto otrzymało herb 
i prawo posługiwania się pieczęcią. Niestety 
nie zachował się żaden potwierdzający je akt 
prawny lub nadawczy. Horst Wendt, badacz 
dziejów Bobolic, w jednym ze swoich artyku-
łów napisał, że biskup rzekomo dodał do do-
tychczasowego herbu – przedstawiającego 
stojącego pomiędzy dwoma lipami św. Jana 
Chrzciciela z barankiem na ramionach – jego 
herb rodowy1. A więc, jeżeli informacja ta 
byłaby prawdziwa, można przypuszczać, że 
przed najstarszym znanym ze źródeł histo-
rycznych herbem istniał jego prototyp. Nie-
stety prawdopodobnie nigdy nie dowiemy 
się, czy tak było.

Wizerunek herbu, który uznaje się za 
pierwszą oznakę Bobolic odnalazł Johann 
Carl Conrad Oelrichs, niemiecki historyk 
żyjący w XVIII w., na pieczęci lakowej wid-
niejącej na dokumencie miejskim z 1389 r. 
Była to pieczęć spiczasto-owalna o wymia-
rach 9 x 2,5 cm z napisem „SIGILLVM CIVI-
TATIS BVBVLIZ” (pieczęć miasta Bubuliz) na 
obrzeżach. W jej centrum figurowała postać 
św. Jana Chrzciciela trzymającego w ręce 
baranka, stojąca pod baldachimem pomię-
dzy dwoma drzewami. Pod jego stopami 
znajdowała się tarcza herbowa założyciela 
miasta, na której widniały pasy z trzema ró-
żami2. Święty Jan Chrzciciel był patronem bi-
skupstwa kamieńskiego, stąd jego motyw w 
herbie miasta. Zbliżone przedstawienie gra-
ficzne pierwszego herbu Bobolic zamieścił w 
swoim herbarzu Otto Hupp, niemiecki heral-
dyk i grafik. Posiada on wszystkie elemen-
ty wyżej opisanej oznaki, ale święty stoi za 
tarczą herbową biskupa, którą podtrzymuje 
lewą ręką, natomiast baranek znajduje się 
na jej górnej krawędzi i dodatkowo posiada 
aureolę oraz proporzec. Rysunek różni się 
jednak znacznie od zawartego w publikacji 
opisu herbu, więc nie jest wiarygodny3. 

Prawdopodobnie po odebraniu biskupowi 
władzy w mieście przez księcia Bogusława 
VIII w 1411 r., pieczęć miejska została za-

stąpiona nową, o średnicy 5,5 cm, przed-
stawiającą gryfa pomorskiego (herb książąt 
zachodniopomorskich) stojącego w bramie 
fortecznej. W jej otoku widniał napis: „SI-
GILLVM CIVITATIS BOBLIZ” (pieczęć miasta 
Bobliz). Wizerunek pieczęci możemy od-
naleźć również wśród rysunków Oelrichsa. 
Przypuszcza się też, że oznaka mogła zostać 
wprowadzona trochę wcześniej4 – po 1376 
r., kiedy Warcisław VII przejął miasta i zamki 
biskupie lub w okresie sprawowania admini-
stratury w biskupstwie przez Bogusława VIII 
(1387 – 1397/1398)5. 

W latach 1477 – 1900 oznaką miasta był 
baranek podtrzymujący przednią nogą cho-
rągiew, z głową zwróconą w prawą stronę. 
Jego wizerunek widnieje na odcisku sekret-
nej pieczęci miejskiej z 1477 r. (patrz ryc. 1). 
W roku tym Bobolice zostały dane w zastaw 
Drewesowi Kleistowi. Na herbie będącym w 
użyciu do 1900 r. na niebieskim tle przed-
stawiono stojącego na zielonym gruncie 
srebrnego baranka z proporcem z krzyżem 
– symbol św. Jana Chrzciciela6 (patrz ryc. 2). 

Na początku XX stulecia władze Bobo-
lic zatwierdziły nowy herb (patrz. ryc. 3), a 
właściwie można powiedzieć, że przywróciły 

miastu jego pierwotną oznakę. Na srebrnej 
tarczy herbowej ponownie znalazł się wize-
runek św. Jana Chrzciciela, który trzyma na 
lewym przedramieniu baranka. Postać stoi 
na zielonym, pagórkowatym gruncie (od-
wzorowanie ukształtowania terenu ziemi 
bobolickiej), po jej bokach widnieją dwa sty-
lizowane dęby, a u stóp znajduje się tarcza 
zdobiona trzema złotymi i dwoma czarnymi 
naprzemiennie ułożonymi poziomymi pasa-
mi z trzema złotymi różami – dwoma na gór-
nym czarnym polu i jedną na dolnym (herb 
rodowy założyciela miasta)7. Herb obowiązy-
wał do 26 lutego 1945 r., dnia, w którym Bo-
bolice zostały zajęte przez Armię Czerwoną.

Aktualny herb miasta został zatwierdzo-
ny dopiero w 1958 r., kiedy Bobolicom zo-
stały przywrócone prawa miejskie (od 1945 
r. miejscowość wchodziła w skład gminy 
wiejskiej). Przedstawia on Baranka Bożego 
ze złotą aureolą i białą chorągiewką z krzy-
żem, podtrzymywaną przednią nogą (patrz 
ryc. 5). Tarcza herbowa jest czerwona. Herb 
przypomina oznakę miejską będącą w uży-
ciu do 1900 r. i można przypuszczać, że był 
na niej wzorowany. 

Sandra Fir

1 H. Wendt, Bublitz wird Stadt, „Bublitzer Brief” 1990, nr 442, s. 3.
2 M. Gumowski, Najstarsze pieczęcie miast polskich XII i XIV wieku, Toruń 1960, s. 34.
3 H. Wendt, Bublitz…, op. cit., s. 3.
4 M. Gumowski, Najstarsze…, op. cit., s. 35.
5 B. Malinowski, Herby Bobolic, „Znad Chocieli” 2001, nr 2, s. 9.
6 H. Wendt, Bublitz in Pommern. Chronik 1000 – 1947. Geschichte – Quellen - Statistiken, 
  Greifswald –Hamburg 2004, s. 18 i 37.
7 Ibidem, s. 18.

Historia herbów Bobolic

Ryc. 1. Sekretna pieczęć 
miejska z wizerunkiem ba-
ranka z 1477 r.

Ryc. 2. Herb Bobolic 
do 1900 r.

Ryc. 3. Herb miasta 
w latach 1900 – 1945

Ryc. 4. Herb Bobolic na pieczęci 
miejskiej sprzed 1945 r.

Rys. 5. Herb Bobolic
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Trwają przygotowania do wydania książki 
pod roboczym tytułem „75 lat piłki nożnej w 
Bobolicach (1946 – 2021)”. Zamieszczamy 
archiwalne fotografie zespołów LZS Boboli-
ce z lat 50 ubiegłego wieku. Może znajdą się 
osoby, które rozpoznają naszych zawodników 
z tamtych lat? A może posiadacie w swoich al-
bumach jakieś zdjęcia sportowców z tamtego 
okresu i chcecie podzielić się wspomnieniami?

Kontakt:
- Henryk Kowalski, email: henryk.kowal-

ski7@wp.pl, tel. 604 138 872
- Tadeusz Marko, email: tadeuszmarko@

wp.pl, tel. 605 785  008

 Gmina Bobolice. Po blisko dwumiesięcznej przerwie spo-
wodowanej pandemią koronawirusa SARS-CoV-2, zespoły UKS 
Olimpia Bobolice wznowiły treningi. 

Zajęcia odbywają się na boisku przy ul. Pocztowej 15 w Bo-
bolicach, zgodnie z obowiązującymi przepisami i z zachowa-
niem reżimów sanitarnych.

CZYTELNICY POMÓŻCIE!

Olimpia już trenuje!
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Nieodpłatna pomoc prawna i nieodpłatne poradnictwo obywatelskie 
również dla osób fizycznych prowadzących jednoosobową działalność gospodarczą 

niezatrudniających innych osób w ciągu ostatniego roku.
Na podstawie art. 29 ustawy z dnia 14 maja 2020 r. o zmianie niektórych ustaw w zakresie działań osłonowych w związku z 

rozprzestrzenianiem się wirusa SARS-CoV-2 (Dz. U. z 2020 r. poz. 875) wprowadzono zmiany w ustawie z dnia 5 sierpnia 2015 r.  o  
nieodpłatnej pomocy prawnej, nieodpłatnym poradnictwie obywatelskim oraz edukacji prawnej  (Dz. U. z 2020 r. poz. 294, zwanej dalej: 
„ustawą”) poszerzające krąg beneficjentów oraz ułatwiające świadczenie nieodpłatnej pomocy w stanie epidemii.

Nowelizacja przepisów ustawy poszerza krąg beneficjentów o osoby prowadzące jednoosobową działalność gospodarczą. 
Osoba korzystająca z nieodpłatnej pomocy prawnej lub nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego w zakresie prowadzonej 
działalności gospodarczej dodatkowo składa oświadczenie o niezatrudnianiu innych osób w ciągu ostatniego roku. Oświadczenie 
składa się osobie udzielającej nieodpłatnej pomocy prawnej lub świadczącej nieodpłatne poradnictwo obywatelskie.

Objęcie nieodpłatną pomocą prawną i nieodpłatnym poradnictwem obywatelskim jednoosobowych przedsiębiorców wynika z nowych 
wyzwań, przed którymi stoją najmniejsze firmy w trudnym okresie epidemii. Drobny przedsiębiorca często nie ma środków na opłacenie 
profesjonalnego wsparcia, a właśnie w tym czasie jest ono najbardziej potrzebne. Nieodpłatna pomoc prawna powinna pozwolić takim 
przedsiębiorcom podjąć właściwe decyzje w nowych dla nich okolicznościach i oddalić niebezpieczeństwo zawieszenia lub nawet 
zakończenia działalności.

Nowe zapisy ustawy upraszczają procedury udzielania takiej pomocy w czasie epidemii. Stosownie do treści wprowadzonego art. 
28a ustawy, obowiązującego z  mocą od dnia 13 marca 2020 r., w czasie zagrożenia epidemicznego, w okresie stanu epidemii albo stanu 
nadzwyczajnego udzielanie nieodpłatnej pomocy prawnej lub świadczenie nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego może odbywać się 
za pośrednictwem środków porozumiewania się na odległość oraz poza lokalem punktu. Do świadczenia pomocy stosuje się odpowiednio 
przepisy mające zastosowanie do osób, o których mowa w art. 8 ust. 8 ustawy. Przepisu art. 4 ust. 2 nie stosuje się. Powyższe oznacza, 
że realizacja zadań z zakresu nieodpłatnej pomocy prawnej oraz nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego w trakcie trwania epidemii 
(a także stanu nadzwyczajnego oraz stanu zagrożenia epidemicznego) może odbywać się w sposób wyłączający bezpośrednią obsługę 
interesantów, a więc za pośrednictwem środków porozumiewania się na odległość (np. telefon, e-mail, komunikatory internetowe) oraz 
poza lokalem punktu. Co istotne, w czasie zagrożenia epidemicznego, w okresie stanu epidemii albo stanu nadzwyczajnego,  przed 
uzyskaniem nieodpłatnej pomocy w powyższy sposób beneficjent nie jest zobowiązany do złożenia pisemnego oświadczenia, że 
nie jest w stanie ponieść kosztów odpłatnej pomocy prawnej, a osoba fizyczna-przedsiębiorca nie musi składać oświadczenia o 
niezatrudnianiu innych osób w ciągu ostatniego roku.

źródło:https://darmowapomocprawna.ms.gov.pl/pl/aktualnosci/news,14909,komunikat-w-zwiazku-z-zagrozeniem-covid-19.html
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